
Vážení spoluobčané.

Opět uběhl rok a Vám se dostává do ruky již 18. vydání Doberské 
ročenky. Přemýšlel jsem, co říci úvodem a napadlo mě zrekapitulovat a 
podat zprávu, kolik stálo zajištění pitné vody pro občany za posledních 
třicet roků.  Mám na mysli  investiční a rekonstrukční práce většího roz-
sahu bez drobných oprav a úprav.

Na úplném začátku v roce 1984 byly nakupovány roury a materiál na 
zrezivělé staré potrubí na „Dole“. Již v tomto roce bylo rozhodnuto o vý-
stavbě vodojemu v Dobrém. Dnes již opravdu nechápu jak mohla voda 
téci  přímo  z potoka  do  spotřeby  bez  akumulace  a  jakékoli  úpravy. 
Materiál stál cca 30 tisíc Kč. Probíhala projekce vodojemu.

V roce  1985  byly  zahájeny  stavební  práce  na  výstavbě  vodojemu. 
Výkopové práce, elektro přípojka, jímací zařízení, technologie a vše s tím 
související, až do roku 1988, kdy bylo vše zkolaudováno. Tehdy to stálo 
dnes neuvěřitelných 1 480 000 Kč.

Již v roce 1989 bylo zjištěno, že přivaděče vody do obce, tehdy 2x dvě 
coulové hadice, jsou nedostačující. Nový přivaděč do obce stál 140 tisíc 
korun a ještě bylo odpracováno mnoho hodin občany zdarma.

V roce 1992 po předcházejících suchých letech byl vybudován a při-
pojen první podzemní vrt za 286 tisíc Kč. V roce 1993 na základě poža-
davků občanů, ale i výčitek a nesrovnalostí byly namontovány vodoměry 
v obcích Dobré, Hlinné a Rovné za 186 tisíc Kč.

V letech 1994 – 1995 byly i  na základě připomínek hygieny řešeny 
zkvalitňující úpravy ve vodojemech Dobré a Hlinné. Technologie úpravy 
filtrace, elektro do Hlinného a další drobné úpravy za celkem 298 tisíc Kč. 
Zdálo se, že vše je vyřešeno. Ale nebylo. Povodně v roce 1998 zničily 1,5 
kilometru  vodovodních  řadů.  Vymlely  vodojem Dobré,  zanesly  prame-
niště. Opravy a úpravy skončily v roce 1999 a vše stálo včetně ochran-
ných zdí, vodojem a vrtu 2 946 000 Kč. 

Již v roce 2002 bylo zřejmé, že nízké průtoky vody v potoce nezajistí 
dostatek vody. Proto již v letech 2003 a 2004 bylo zbudováno posílení 
zdrojů dvěma dalšími vrty v Dobrém. Podařilo se a vydatnost vrtů je velmi 
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dobrá. Náklady byly 1 314 000 Kč. V roce 2008 bylo zastřešeno jímání a 
vodojem v Dobrém. V roce 2009 se začal rodit program posílení zdrojů 
pitné vody v Rovném. Projekty s tím související a dva další průzkumné 
vrty u Rovného stály 370 tisíc Kč.

V roce 2010 byl vybudován nový okruh pro novou výstavbu rodinných 
domků za 4 629 000 Kč. V roce 2011 byla dokončena projektová doku-
mentace a  příprava akce Posílení  zdrojů  pitné vody Rovné a rekons-
trukce vodovodu Rovné, což bylo realizováno v roce 2012 za 6 990 000 
Kč. V roce 2013 by mělo být provedeno připojení sítě do Kamenice za 
2 510 000 Kč.

Celkově  tedy  na  zajišťování  pitné  vody  pro  Dobersko  bylo  celkem 
investováno 20 865 000Kč. Tímto je dokončen záměr propojení vodo-
vodní  soustavy  Doberska  a  snad  jsou  zajištěny  zdroje  pitné  vody  na 
dlouho dopředu. 

Tolik v krátkosti k jedné z kapitol obecního hospodářství. Příště dám 
zprávu o činnosti v dalších oblastech. Co funguje, lidé nevidí, ale aby to 
tak bylo, dá značné úsilí. 

Ladislav Michl, starosta

Co o Hlinném napsali

Michal HOFMAN

Malá podhorská ves Hlinné nepatřila  k těm obcím, o kterých by se 
často  psalo.  Přesto  v minulosti  vznikla  díla  (především  topografická  a 
statistická), kde se můžeme o Hlinném dočíst zajímavé informace. Se-
stavil jsem tento přehled, který je řazen chronologický od konce 18. sto-
letí až do poloviny 20. století.
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Schallerova topografie Čech z roku 1790:
Hlinné (poznámka autora – v originále Hlinay, Hliney), ves s 54 domy, 

z toho dvě patří k solnickému panství.
 
Sommerův statisticko-topografický lexikon z roku 1836:

Hlinné, ves na vyvýšenině, čtvrt hodiny od Dobrého, má 70 stavení 
s 436 obyvateli, přičemž dvě patří k panství Solnice, jedna filiální škola, 
jedna hospoda. Zde se rovněž těží železná ruda. Sekyrka, víska o 10 do-
mech se 79 obyvateli, tři čtvrtě hodiny od Dobrého.

Popis Království českého od Františka Palackého z roku 1848: 
Hlinné – 449 obyvatel a 70 domů a Sekyrka – 90 obyvatel a 11 domů.

Popis historicko-archeologicko-statistický okresu opočenského od 
A. Flesara z roku 1895:

Hlinné, půl hodiny od Dobrého, má 78 domů a 465 obyvatelů. Jest tu 
sbor dobrovolných hasičů s 20 členy (velitel Josef Preclík). Do 15. století 
patřila ku klášteru Sv. Pole.

Ottův slovník naučný z roku 1897:
Hlinné  –  ves  v Čechách,  hejtmanství  Nové  Město  n.  Metují,  okres 

Opočno, fara a pošta Dobré u Dobrušky, 78 domu, 465 obyvatelů (1890), 
mlýn Panský, sadařství, tkalcovství a slabé ložisko železné rudy.

Čítanka kraje Opočenského a Dobrušského z roku 1937:
Hlinné s osadou Sekyrka

Na úpatí Orlického pohoří jižně od Dobrého jest na svahu směřujícím 
k jihu  rozložená  obec  Hlinné.  Původ  jejího  pojmenování  je  neznámý. 
V obecním lese směrem východním se říká „na zámku“, na západ „na 
trhovce“. Na severu je „Valenčův důl“, kde se dolovalo železo, které se 
zpracovávalo v železárně ve Skuhrově. Mezi Hlinným a Živinou je statek 
„Ochoz“, což připomíná doby starodávné, když půda se dělila obejetím, tj. 
újezdy, obcházením, tj. ochozy. 

Nyní má Hlinné 320 obyvatel a 95 domovních čísel. Starostou obce je 
František Nefe, jeho náměstkem Jan Tomáš. Hasičský sbor čítá 24 členů. 
Jeho  starostou  je  Josef  Hanuš,  velitelem  a  cvičitelem  Josef  Dyntar. 
Rozloha katastru obnáší 410 ha. Z toho jest 360 ha orné půdy a 45 ha 
lesů.  Daří se zde obilniny a pícniny.  Meliorace pozemků prováděla se 
soukromě. Starostou honebního společenstva je Josef Hanuš a nájemce 
honitby je Josef Dyntar. Honitbu provádí místní střelecký kroužek. Stav 
zvěře je slabý. V revíru jsou zajíci, koroptve a králíci. Pošta a četnická 
stanice je v Dobrém, nádraží v Dobrušce, aneb v Solnici. Radiostanic je 
v obci 10. Je zde 1 hostinec Bohumila Mádra a 1 obchod Václava Kubce. 
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Na návsi starobylá kaplička Nanebevzetí Panny Marie se zvonicí. Škola 
je jednotřídní a velice dobře vypravená. Řídícím učitelem je Josef Kris-
tejn, který též vede obecní kroniku. Hojné ovocné stromy jsou na zahra-
dách a při cestách. Ku zvelebení obce je třeba silnice k Brocné a úprava 
okresní  silnice  obcí  probíhající.  Též  nutné  je  zavedení  elektrisace  a 
telefonu. Dříve zde nacházelo mnoho občanů výdělek a výživu domác-
kým průmyslem. Nyní toho není, a proto je na nadřízených úřadech, aby 
zase nějaké zaměstnání zdejším občanům zaopatřili.  Obdělávání půdy 
na strmých stráních je práce velice úmorná. A přece zdejší rodáci mají 
svoji  obec a celý kraj  velice rádi.  I  když za výživou musí domov svůj 
opustiti, rádi se při každé příležitosti do něho vrací. Všady dobře – doma 
nejlépe.

Nové  Město  nad  Metují  a  jeho  kraj  od  Jaroslava  Moravce  z roku 
1940:
Hlinné

Obec Hlinné leží na jihozápadním svahu Orlického pohoří na jihový-
chodní hranici okresu novoměstského. Hraničí s okresem rychnovským. 
Na 410 ha obecního katastru je 79 čísel v obci a 16 v osadě Sekyrce. 
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Kromě kapličky a  obecné školy,  která  nahradila  zimní  expositury  před 
rokem 1909,  není  zde význačné budovy.  Obyvatelé  v počtu  320 osob 
jsou převážně zemědělci. Asi 30 dělníků pracuje v Porkertově slévárně 
ve Skuhrově, která každého roku pamatuje na chudé zdejší školy. Obec 
vlastní 5 ha polí a 45 ha lesů.
Hlinné leží podél okresní cesty, která ji spojuje s Dobrým a přes Svinné 
se  Skuhrovem.  Obecní  cestou  je  spojena  s pohraniční  obcí  Osečnicí. 
Autobusové  spojení  je  dvakrát  denně  z Dobrého  na  Dobrušku,  která 
kromě Solnice je její železniční stanicí. V roce 1939 byl do obce zaveden 
telefon a tím obec zapojena na poštovní úřad v Dobrém. Chybí dosud 
zavedení  elektřiny,  což  se  zde  nyní  pociťuje  u  velké  většiny  obyvatel 
velmi citelně. 

Před jediným zdejším hostincem byla zasazena roku 1919 lípa Svo-
body, která s lípou Švehlovou z roku 1938 tvoří nyní symbolické mezníky 
úseku  našich  dějin  po  světové  válce,  jejíž  odraz  je  zřejmý  i  v nábo-
ženském rozvrstvení obyvatelstva. Vedle 291 římských katolíků bylo zde 
96 příslušníků čs. vyznání a 32 bez vyznání.

Jméno obce bylo odvozeno od kmene hlin- a obec v 15. století nále-
žela klášteru Svaté Pole u Vysokého Újezda. Selské rebelie roku 1628 se 
činně zúčastnili dva zdejší občané: Eliáš, fořtův syn a Jíra Tonk, zvaný 
Dlouhý.  Roku  1636  bylo  Hlinné  převedeno  od  opočenského  panství 
k černíkovickému. 

Místní jména v Čechách od Antonína Profouse z roku 1947:
Hlinné  (lid.  Hlinnej,  do Hlinyho,  v  Hlinym,  hlineckej),  ves  u  potoka 

12 km vých. od  Opočna:  1636 statek Czernikowicze . . . sedm vesnic, 
t. Dobrey,  Hliney,  Rowney,  DZ.  145  K  18;  1654  Hlynneg  (pan. 
Černikovice), BR. 12/1041; 1790 Hlinay, Hliney, Schaller XV, 196; 1836 
Hliney, Sommer IV, 257; 1848 Pal. P. 151 a úř. 1854 Hlinné.

Náležité jméno této vsi je Hlinný v rodě mužském. Domýšleli si k ně-
mu nejspíše slovo potok jako k sousednímu jménu  Rovný  (v.  Rovné). 
Tvar Hlinné vznikl uměle v pol. 19. stol., když si k němu doplňovali slovo 
místo.
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Flašinetář Jan Práza a jeho manželka Anna, 
zvaná Sladká Prázka

Milan PRÁZA
 

Jan Práza se narodil 21. 9. 1856 v Rovném čp. 24 jako nejmladší syn 
rolníka Josefa Prázy. Měl šest sourozenců. Dva jeho sourozenci umřeli 
do pěti roků jejich života. Janova sestra Marie, jako dvacetiletá svobodná 
matka, porodila nemanželského syna Vendelína, který se ve věku dva-
cetidevíti roků v Náchodě utopil. Dále Jan Práza měl ještě tři bratry, kteří 
na rozdíl  od Jana byli  pracovití.  Janův nejstarší  bratr  Josef  odešel do 
Náchoda, kde založil rodinu a pracoval zde v továrně jako dělník. Druhý 
Janův bratr František odešel do Doubravice u Dvora Králové nad Labem, 
kde založil rodinu a pracoval jako dělník v továrně ve Dvoře Králové nad 
Labem. Poslední třetí Janův bratr Ignác zůstal svobodný, ale bez práce 
nikdy nebyl. Pracoval podle toho, kde zrovna práce byla. Jedno z jeho 
dlouhodobějších  pracovišť  byla  továrna  na  Podzámčí  v Opočně.  Když 
zde přišel  o  práci,  tak si  našel  jinou u sedláků ve Vršovce u Nového 
Města nad Metují, kde i nějaký čas bydlel. Ignácova pracovitost a tím, že 
i zůstal svobodný, přineslo mladšímu bratru Janovi a jeho manželce Anně 
bohaté  dědictví.  Otec  Josef  Práza  prodal  roku  1873  Isidoru  Mádrovi 
rodnou zemědělskou usedlost čp. 24 v Rovném, kde v roce1877 umřel. 
Po té jeho manželka Františka Prázová, rozená Linhartová z Ohnišova 
čp.18 dožila svůj život jako podruhyně v chalupě čp.38 v Rovném, kde 
v únoru 1897 umřela. Ze všech sourozenců Prázových byl jen Jan, který 
nerad pracoval a tak chodil po Rovném od statku ke statku, nikde však 
dlouho nevydržel. Takto sám žil až do roku 1894, kdy sloužil na statku čp. 
3 u Hánlů na Rovenských Šedivinách. Tam toho času žila a pracovala 
služka  Anna  Rýdlová,  dcera  mlynáře  z Kounova  čp.39,  která  se  mu 
zalíbila, protože měla podobné charakterové vlastnosti jako on. Tím pá-
dem došlo  dne  8.  listopadu  1894  v kostele  v  Dobrém k jejich  svatbě. 
Svědky jim byli  pánové Jan Rejzek, chalupník z Chmeliště - Strakovce 
čp. 22 a Jan Práza, hostinský z Rovenských Šedivin čp. 18. Manželé Jan 
a Anna Prázovi byli bez dětí. V obci Rovné se zdržovali velmi málo a to 
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jen v případě, když chtěli dostat chudinskou podporu. Jinak to byli takoví 
vandráci, kteří každou chvíli bydleli někde jinde. Nějaký čas bydleli v Ba-
četíně čp. 68, pak nějaký čas na Chmelišti v čp. 6, pak v Kamenici. Ale 
v Dobrém pobývali nejvíc a to aspoň v deseti různých chalupách. Dlouho 
nikde nevydrželi a pořád se stěhovali z místa na místo. 

Jan Práza i jeho manželka Anna neradi pracovali a stále vyhledávali 
možnosti,  jak  získat  peníze  bez  práce  prostřednictvím  chudinských 
podpor  vyplácených  obcí  Rovné.  Takový  jaký  byl  on,  tak  taková  byla 
i jeho manželka Anna. Oba dva nepracovali a nechali se živit na obecní 
útraty. Jan dostal úřední povolení k hraní na flašinet, ale ani do toho se 
mu moc nechtělo, protože žít z chudinské podpory bylo snadnější. Jeho 
manželka Anna byla  známá velkou zbožností,  žila  hlavně pro  kostely, 
kláštery a další  církevní  instituce,  čímž byla  známá na mnoha farách. 
Když se jí náhodou chtělo pracovat, tak chodila po domech a tanečních 
zábavách prodávat různé sladkosti, proto se jí říkalo Sladká Prázka. Po-
kud nastala situace, že obec Rovné přestala manželům Prázovým vy-
plácet chudinské podpory, panečku, ti si věděli rady, jak se k chudinské 
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podpoře dostat zpět. Jezdili po různých lékařích, aby jim dali zdravotní 
posudky na to, že jsou nemocní a práce neschopní. Jakmile obec Rovné 
nesouhlasila s lékařským posudkem jejich praktického lékaře v Opočně, 
ani na základě toho jim podporu nevyplatila, tak manželé Prázovi nele-
novali a jeli do nemocnice v Hradci Králové, kde se nechali vyšetřit a opět 
zdravotní posudek zněl na jejich špatné zdraví, kvůli kterému nemohou 
pracovat. I přes toto všechno obec Rovné opět zamítla vyplácení chu-
dinské podpory. Po tomto všem opět manželé Prázovi šli do boje s obcí, 
aby dosáhli  svého. Našli  si  advokáta JUDr.  Josefa Vaníčka z Kostelce 
nad Orlicí, který jim pomohl aspoň nějaké peníze od obce Rovné získat, 
ale i  to se jim nelíbilo  a tak za dva měsíce na to si  zajeli  do Hradce 
Králové do redakce a administrace revue Nový Duch Času, odkud obecní 
úřad v Rovném dostal dopis jak se obec krutě chová ke svým občanům a 
pokud manželům Prázovým nebudou vyplaceny chudinské podpory, že 
se obrátí na vyšší státní instituce. Na základě tohoto dopisu obec přece 
něco vyplatila, ale manželům Prázovým to bylo málo. Pravděpodobně jim 
dále pomohla redakce a administrace revue Nový Duch Času tím, že jim 
našla advokáta JUDr. Viktora Švorce z Mladé Boleslavi, který se s poža-
davky manželů Jana a Anny Prázových obrátil na Zemský správní výbor 
v Praze  a  ten  stížnosti  manželů  Prázových  vyhověl  a  prostřednictvím 
Okresní správní komise v Opočně nařídil obci Rovné všechny nezapla-
cené chudinské podpory manželům Prázovým zaplatit. Celé obecní zas-
tupitelstvo v Rovném považovalo vyplacení  chudinské podpory manže-
lům Prázovým za nespravedlivé, proto k výplatě podpory nedošlo a byl 
napsán Zemskému správnímu úřadu v Praze dopis v němž se uvádělo, 
co všechno Jan Práza zdědil po zemřelém bratru Ignáci, že Janova man-
želka  Anna si  kupuje  hedvábné šaty,  sami  si  nedělají  drobné domácí 
práce jako uklízení, praní, dělání dříví k palivu a podobně, které si ne-
chají  udělat od jiných lidí.  Přes toto všechno musela obec chudinskou 
podporu vyplatit. To se ale kvůli dlouhým úředním jednáním protáhlo na 
delší dobu a tak manželé Prázovi chodili na útraty obce nakupovat i u ob-
chodníků v okolních obcích, kteří pak tyto dluhy vymáhali na obci Rovné 
pod pohrůžkou exekucí prostřednictvím úředních vymahačů.

Takto vypadaly dluhy manželů Jana a Anny Prázových, které musela 
za ně obec Rovné zaplatit.

Poláček Josef, obchod Dobré 250,00 Kč
Ševc Josef, Lomy 250,00 Kč
Konsumní jednota Svépomoc, Dobré 397,65 Kč
Kárník František, ochod Dobré 234,00 Kč
Kupka František, obuvník Dobré 116,00 Kč
Kateřina Marková, Bačetín                                                              100,00 Kč  
Dluhy za manžele Prázovy účtované obci Rovné, celkem 1347,65 Kč

8



Tyto dluhy obec Rovné uhradila až na výjimku dluhu u Josefa Ševce 
na Lomech, kde bylo podezření z podvodu.

Jan Práza umřel počátkem roku 1928, ale jeho manželka se nestyděla 
na obci Rovné nadále požadovat, aby se jí vyplácela chudinská podpora 
ve stejné výši jako za života jejího manžela. To znamenalo, že i po smrti 
manžela chtěla brát celou výši podpory jakou měli oba dva dohromady. 
Anna Prázová zemřela v roce 1945 čímž se asi  obci Rovné a celému 
jejímu zastupitelstvu značně ulevilo kvůli neustálým soudním i jiným spo-
rům v oblasti vymáhání chudinské podpory. Do kroniky obce Rovné dal 
kronikář tento zápis: „Před revoluci těsně zemřela v nemocnici v Opočně 
Anna Prázová „Sladká Prázka“ též obcí podporovaná chudá. Do práce se 
jí nechtělo spolu se svým manželem vybírala podpory na obci i soudně. 
Jinak prodávala o zábavách cukroví, chodila s flašinetem a obíhala okolo 
kostela. Bydlela v Dobrém.“

Josef Kněžourek – třetí ředitel doberské ZŠ

Josef  Kněžourek  se  narodil  11.  7. 
1926 v Dolní Nové Vsi v okrese Jičín. 
Jeho  otec  byl  státním  zaměstnancem, 
matka  v  domácnosti.  Josef  Kněžourek 
prožíval dětství se svou mladší sestrou. 
Podle jejich slov byl poslušný, pracovitý, 
bezproblémový, dobře se učil.  Do zák-
ladní školy chodil v Lázních Bělohradě, 
pak studoval na Bradáčově odborné rol-
nické  škole  v  Jičíně,  posléze  na  Rai-
sově  státním  koedukačním  učitelském 
ústavu rovněž v Jičíně. Po maturitě v ro-
ce  1946  nastoupil  na  umístěnku  do 
Schönbachu u Aše. Po šest let působil 
v několika venkovských školách okresu 
Aš. Také učil na nejzápadnější škole na-
ší republiky v Trojmezí (Gottmansgrün). 
Tam se stýkaly hranice naší vlasti, Ně-
mecké  demokratické  republiky  a  Ně-
mecké spolkové republiky – dnes už jen 
Německa.  Povinnou  vojenskou  službu 
prožil  v  Uherském Hradišti.  Po  absol-
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Učitelský sbor doberské školy v le-
tech  1981  -  1982.  1.  řada:  Josef 
Kněžourek, Josef Frýda, Jiřina Ne-
tíková. 2. řada: Hana Milotová, Jan 
Sedláček, Jana Kotvová. 

Foto: archiv M. Suchánková



vování vojny byl umístěn na vlastní přání do Orlických hor. Učil na škole 
v Lomech  odkud  přišel  do  Dobrého  v  roce  1952.  Byl  zprvu  ředitelem 
národní školy (1. - 5. ročník).  Doplnil  si  kvalifikaci pro 6. - 9. ročník – 
dějepis,  občanská  výchova,  pracovní  vyučování.  Učil  pak  na  druhém 
stupni ZŠ. K 1. 8. 1976, kdy odešel do důchodu ředitel V. Pilc, byl jme-
nován ředitelem ZŠ v Dobrém. V této funkci působil  deset let.  Do dů-
chodu odešel v roce 1986. V Dobrém se oženil s Annou Hofmanovou, ale 
manželství  zůstalo  bezdětné.  Byl  dlouholetým  doberským  kronikářem, 
působil v řadě veřejných funkcí. Pomáhal organizovat různá kulturní vys-
toupení nebo je sám organizoval. Hrál i ochotnické divadlo. 

Za jeho působení na škole byla do tříd zavedena akumulační kamna, 
což značně zlepšilo prostředí. Po odchodu do důchodu se věnoval hos-
podářství a včelaření. Zemřel v roce 1993 na rakovinu. Podle slov své 
sestry byl po celý život silně věřící a kraj v podhůří Orlických hor velmi 
miloval. Je pochován v Lázních Bělohradě na hřbitově Byšičky se svými 
rodiči.

M. Suchánková
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Vladimír Boháč

V roce 2012 uplynulo 115 let od narození 
významného doberského občana pana Vladi-
míra  Boháče.  Do  Dobrého  přišel  na  začátku 
20. století, aby hospodařil na statku své matky 
v Dobrém čp. 26. Přestože studoval práva, stal 
se z něho sedlák. Brzy se mu podařilo přivést 
zadlužený statek k zisku, protože se nebál no-
vot.  Zemědělství  se  učil  z  knih  a  teorii  pře-
váděl do praxe.  Byl  nadšeným propagátorem 
družstevnictví.  Stal  se  zakládajícím  členem 
Hospodářského družstva v Dobrušce.  V roce 
1936 se stal  předsedou jeho představenstva. 
Po druhé světové válce dostal ocenění za vlas-
teneckou činnost. Již v roce 1939 byla v Dob-
rém  vytvořena  buňka  napojená  na  odbojové 
hnutí řízené z Dobrušky. Vl. Boháč byl jejím členem. V bývalém Langrově 
mlýně u Zlatého potoka nacházeli úkryt uprchlí váleční zajatci - Rusové, 
Angličani, Francouzi.  Když se tam zdržovali  déle, pan Boháč s řídícím 
Kovářem za  nimi  chodívali.  Boháč  znalý  angličtiny  s  nimi  mluvíval  a 
podporoval je potravinami. Už 10. 5. 1945 se v Dobrém konala oslava 
ukončení 2. světové války, na které promluvil  Vl.  Boháč. V té době se 
oslavovalo často a hodně z radosti nad koncem okupace a války. Vla-
dimír Boháč se zapojil  do veřejného života a v roce 1949 se stal zak-
ládajícím členem doberského Jednotného zemědělského družstva a stal 
se jeho prvním předsedou. JZD bylo ustaveno 13. 12. 1949. Mělo 60 čle-
nů, mezi kterými byli i bezzemci. Později vystřídal pana Boháče ve funkci 
předsedy J. Poul ze Živiny a pan Boháč se stal účetním. Družstevníci 
pilně pracovali  a dá se říci,  že se jim dařilo. V roce 1952 vztoupili  do 
družstva  hromadně  i  zemědělci,  kteří  stáli  mimo  JZD.  Sice  pracovali 
společně – měli takzvaný „společný osev“ - to byla doberská specialita – 
ale nebyli členy JZD. Do vedení družstva zasahovali okresní funkcionáři, 
kteří neměli o zemědělství žádné znalosti. Tak se stalo, že se pan Boháč 
ozval  a  znelibil  se  okresnímu  tajemníkovi  s.  Židovi.  Ten  proti  němu 
vystoupil  na okresní  konferenci.  Obvinil  pana Boháče,  že se vetřel  do 
JZD,  že družstvo poškozoval.  Tak se Vl.  Boháč dostal  na listinu ves-
nických boháčů,  kteří  škodili  kolektivizaci.  Na obranu Vl.  Boháče vys-
toupila  část  členů  místní  organizace  KSČ  a  Karel  Michl,  člen  KSČ, 
spisovatel,  nositel  Řádu práce. Soudruh Žid byl  usvědčen ze lži  a za-
ujatosti.  Proto se muselo najít  něco jiného.  A našlo.  Důvodem nového 
Boháčova stíhání  byla jeho činnost  předsedy Hospodářského družstva 
v Dobrušce.  Byl  obviněn  ze  zpronevěry,  poškozování  Hospodářského 

11



družstva, nečestného poměru k lidově demokratickému zřízení. Byl od-
souzen Okresním soudem v Novém Městě nad Metují na 4 roky a po 
odvolání  okresního  prokurátora  5.  5.  1952  ho  Krajský  soud  v  Hradci 
Králové 7. 4. 1953 odsoudil na 6 let a propadnutí veškerého majetku. Pan 
Boháč  pobyl  ve  vězení  3  roky.  Poté  se  vrátil  domů.  V  roce  1962 
(6. února)  Okresní  soud v  Rychnově nad Kněžnou zahladil  trest  pana 
Boháče.

Z obrany pana Boháče Karlem Michlem a členy místní organizace KSČ.
Nemlčeli a varovali už v roce 1952

Kdo je Vl. Boháč, rolník v Dobrém?
Spolužák  a  přítel  nazapomenutelného  prof.  J.  Purkyně,  významné 

osobnosti  komunistického hnutí  na Hradecku. Studovali  spolu na gym-
nasiu ve Slaném. Když Boháčova matka, vdova, zdědila po své matce 
v Dobrém hospodářství, přerušil V. Boháč právnická studia a ujal se 17. 
hektarového statku v horské oblasti a věnoval se zemědělství. Dnes mu 
je 70 let. Žije u syna ve výměnku, jehož ozdobou je bohatá knihovna. V ní 
nechybí angličtí, francouzští a němečtí klasikové v originále, neboť V. Bo-
háč ovládá několik jazyků. Našli byste tu i klavír. V. Boháč je vážen pro 
svou ušlechtilost, skromnost, vzdělanost a bezúhonný život.

Zásluhy o obec
Z Boháčova podnětu byla postavena Kampelička s bytem pro lékaře, 

zřízen  společný  vodovod,  zavedena v  obci  elektřina,  obci  přidělen  ze 
záboru les (postavil se proti sedlákům, kteří ho chtěli získat pro sebe), 
s podporou  Kampeličky,  jejímž  byl  Boháč  vedoucím,  byla  postavena 
škola a nebylo jediné kulturní akce, aby se na ní významně nepodílel. 
Jeho  „koníčkem“  bylo  družstevnictví.  Pro  svou  rozšafnost,  rozhled  a 
moudrost byl postaven do čela Okresního hospodářského družstva. Byl 
zvolen do Okresního školního výboru a tu pracoval v dohodě s námi, 
učiteli komunisty, proti agrárnímu hejtmanovi a národně demokratickému 
inspektorovi.

Okresní hospodářské družstvo (OHD) obhospodařovalo za jeho vede-
ní v Dobrušce mlýn. Za protektorátu se stal mlýn útočištěm hladovějících, 
kterým mlýn přenechával mouku mletou „na černo“, za běžnou prodejní 
cenu. Do mlýna přijížděli dělníci – textiláci až z Náchoda. Stržené peníze 
za  „černé  mletí“  ukládal  Boháč  před  Němci  do  doberské  Kampeličky. 
Boháč riskoval život. Za tentýž delikt byl v Praskačce odsouzen mlynář 
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k trestu smrti. Když byl prof. Purkyně odsouzen nacisty a popraven, staral 
se Boháč po celou válku o jeho rodinu.

Po válce se Boháč přihlásil  do komunistické strany a stal  se  jejím 
kandidátem. V únorových dnech jako člen akčního výboru jezdil po okre-
se a získával mezi rolníky podporu Národní frontě. Jeho přičiněním bylo 
v Dobrém založeno již v listopadu 1949 JZD! Protože měl důvěru i mezi 
drobnými zemědělci, byl zvolen jeho prvním předsedou. JZD dobře pros-
perovalo už od počátku a za úspěšnou práci odměněno ministrem Ďuri-
šem zařízením prádelny a chovnou prasnicí.  Do JZD vstoupil  se svým 
podílem i Boháčův syn.

Jak to začalo
Do hospodaření JZD začala zasahovat místní organizace KSČ, pře-

devším její členové, kteří neměli se zemědělstvím nikdy nic společného. 
Při  politické  prověrce  dovolil  si  Boháč  urazit  diktátorskou  ješitnost 
okresního  tajemníka  a  tím  byl  jeho  osud  zpečetěn.  Okresní  tajemník 
připravoval okresní konferenci. Večer před ní mu byl vrácen referát s pří-
kazem, aby ho doplnil zprávou o likvidaci kulaků, a tak se dostal na listinu 
vesnických boháčů a škůdců kolektivizace i Vl. Boháč. Byl obviněn, že se 
vetřel do JZD, aby mu škodil, přestože za jeho vedení bylo družstvo dva-
krát vyznamenáno. Byl uveden jako odstrašující příklad nepřítele „v zost-
řujícím se třídním boji“ (cituji  z referátu okresního tajemníka). Bylo mu 
kladeno za vinu, že brzdil  a neuznával vedoucí úlohu strany (snad jen 
okresního tajemníka),  nechodil  do výboru strany (nebyl  jeho členem a 
nebyl do něho zván), nezval členy strany do výboru JZD atd.

Proti  tomuto obvinění vystoupila převážná část  členů MO KSČ. Na 
žádost MO jsem se připojil k protestu dopisem s přáním, aby byl přečten 
na členské schůzi.  Dopis  způsobil,  že  jsem ztratil  důvěru nadřízených 
stranických orgánů. Řídící učitel Jar. Kovář se ujal Boháčova případu a 
byl za to přes protest okresního školního inspektora J. Cvrčka přeložen 
na učitelské místo do Nového Hrádku. Naše obhajoba V. Boháče byla 
však tak účinná, že z ní nezůstal kámen na kameni.

Jak to však skončilo?
Okresní tajemník byl usvědčen z nepravdy, zaujatosti a nepočestnosti. 

Bylo  proto  nutno  sáhnout  k  prostředkům  veřejností  těžko  kontrolova-
telným. Důvody pro novou obžalobu byly shledány v Boháčově působení 
jako předsedy Okresního hospodářského družstva (OHD). Ke slovu se 
dostaly vyšetřovací a soudní orgány. V. Boháč byl obviněn ze zpronevěry, 
sabotáže a úmyslného poškozování OHD a z neupřímného a nečestného 
poměru k lidovědemokratickému zřízení (viz jeho účast na Únoru 1948!). 
Boháčovi  byla v období vyšetřování odepřena možnost obrany. V prů-
běhu sporu zašel jsem na KV KSČ a informoval v dlouhém rozhovoru 

13



s. Polidara a přihlásil jsem se za svědka obhajoby. Paní Purkyňová zajela 
k lidovému soudu do Nového Města nad Metují a informovala okresního 
prokurátora. I ona se přihlásila za svědka obhajoby. Oba jsme však byli 
odmítnuti.  Soud vyslovil  nad Boháčem těžký trest:  Odnětí  svobody na 
4 roky, pokutu 50 000 Kč a ztrátu občanských práv na 3 léta. Okresní 
prokurátor se odvolal.  Cituji  z  jeho odvolání:  „Soud zřejmě při  výměře 
trestu ... přihlížel více k posudkům a dobrozdáním, které mu byly v ne-
zvyklé míře různými osobami vystaveny a tato okolnost byla pak příčinou 
nepřiměřeně nízkého trestu. V případě dobrozdání a posudku na Boháče 
šlo o organizovanou akci příbuzných a přátel obviněného a mezi osobami 
podepsanými na „dobrozdání“ jsou i odpůrci lidově demokratického zří-
zení a osob svedených... Smířlivý a měkký postih při činnosti podobného 
druhu byl  měl za následek růst  a šíření těchto neblahých zjevů a tím 
i brzdění dalšího postupu na naší cestě k dosažení spravedlivého řádu – 
socialismu“.

Krajský soud odvolání prokurátora vyhověl. Zvýšil Boháčovi trest na 
6 roků, vyhlásil propadnutí celého majetku a navrhl konfiskaci podílu Bo-
háčova syna, který ho už před 3. lety odevzdal JZD!

Nakonec ocituji část rezoluce podepsané statečně 20. členy MO KSČ 
a odeslané KV KSČ v Hradci Králové, OV LSČ v Dobrušce a redakcím 
Rudého práva a Zemědělských novin (kde ovšem nebyla otištěna):

„Litujeme, že uvedené nepravdy byly kromě v tištěné úpravě okresní 
konference uveřejněny v Rudém právu a Zemědělských novinách. Každá 
nepravdivá zpráva, která se nesvědomitostí kohokoliv vloudí do našeho 
tisku, do tisku naší strany, je útokem na čest této strany, je útokem na 
čest  každého  z  nás.  Kromě  toho  v  tisku  uveřejněné  nepravdy  vždy 
škodí...

Žádáme proto, aby KV KSČ v Hradci Králové výslechem s. Žida zjistil, 
kdo  jej  takto  nepravdivě  informoval  a  zjištění  viníci,  aby  byli  pohnáni 
k zodpovědnosti za škody, které tím strana i JZD utrpěly. Žádáme, aby 
OV KSČ v Dobrušce věc prošetřil a s. Boháče rehabilitoval...
V Dobrém 24. dubna 1951“

Boháčovo odsouzení bylo pro nás těžkou ranou. Hanbili jsme se jak 
komunisté nad procesem, v němž se všecko dělo jménem strany. To, co 
prožíváme dnes, prožívala má rodná obec už před 17. lety. Politický život 
v obci téměř ustal,  strana ztratila důvěru a získávala ji  dlouho, než se 
doberské JZD stalo zase vzorným družstvem zásluhou členů,  kteří  se 
nedali zmást necitlivou a škodlivou politickou prací funkcionářů a šli dál 
svou cestou. Dostane-li  se V.  Boháčovi  úplné rehabilitace,  pocítíme to 
jako vítězství pravdy a spravedlnosti. A o víc nám nejde.
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Dnes
V. Boháče byste dnes možná zastihli doma v jeho skrovném výměnku, 

jak si pro své potěšení překládá Shakespeara. Snad by vám ještě zahrál 
i na  piano.  Možná,  že  byste  ho  potkali  na cestě,  jak  veze  do  sběrny 
bandasky mléka. Poseděli byste si s vzácně vyrovnaným, bezúhonným a 
ušlechtilým člověkem. I on čeká na úplnou rehabilitaci.

Karel MICHL
zakládající člen KSČ a nositel Řádu práce

Podpisy doberských komunistů, kteří se postavili za Vladimíra Boháče.

Životopis Vladimíra Jana Boháče 
(11. 5. 1897 – 25. 7. 1977)

Můj děd Vladimír  J.  Boháč se  narodil  11.  května  1897 v  Milevsku 
Josefu Boháčovi, c. k. Okresnímu zvěrolékaři, narozenému v Žumberku 
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u Chrudimi a Karolíně Boháčové, roz. Štefanidesové, narozené v Dob-
rém, dnes čp. 26. Měl staršího bratra Karla.

Obecnou školu vychodil ve Slaném. Po maturitě na reálném gymnaziu 
narukoval do 1. světové války na ruskou frontu. Po jejím skončení stu-
doval práva na Karlově univerzitě v Praze. Vzhledem k tomu, že v roce 
1916 zemřel jeho otec, po ukončení studií neměl prostředky na zaplacení 
rigorózní zkoušky a doktorát nikdy nedostal. V této době rozhodla matka, 
že půjde do Dobrého hospodařit na jejím statku. Statek byl propachtován 
a zadlužen. Přesto se zde ujímá hospodářství a místním hospodářům je 
pro smích, protože nikdy neviděli a nikdy neslyšeli o tom, že by hospodář 
chodil po poli s knihou.

Brzy  se  oženil  s  Annou Andělínou,  rozenou Hofmanovou z  čp.  13 
v Dobrém. V prosinci 1924 se narodil prvorozený syn Vladimír a v listo-
padu druhorozený syn Karel, můj otec.

Přes počáteční neznalost a nezkušenost začalo hospodářství poměr-
ně brzy prosperovat. Navíc se stal zakládajícím členem Hospodářského 
družstva v Dobrušce a předsedou jeho představenstva v roce 1936. V té-
to době si mohl dovolit přestavbu všech stavení čp. 26 v Dobrém.

Válku rodina prožila tak, jako většina. Po válce dostal několik ocenění 
za činnost během války.

Po  roce  1948  se  začalo  s  kolektivizací  vesnice,  tj.  se  zakládáním 
družstev. Vzhledem k tomu, že měl s družstvem dobré zkušenosti z doby 
před válkou, nebyl proti vstupu do družstva. Potom přišel rok 1952 a děd 
byl  odsouzen na 4 roky a po odvolání  se prokurátora na 6 let.  Proč? 
Oficiální  rozsudek zněl:  Za  vytváření  černého  fondu  v  Hospodářském 
družstvu během války. Nebýt toho, vše se odevzdávalo Hitlerovi. Skuteč-
nost byla taková, že na jedné schůzi JZD Dobré si vzal slovo dozírající 
člen strany z okresu s. Žid a přednesl svoji  představu, která se týkala 
podsvinčat. Když skončil, vzal si slovo děda a nahlas přede všemi řekl, 
co si o vizi soudruha myslí. To stačilo a soudruh, když opouštěl schůzi, 
utrousil: „Za to půjde bručet“. A to rozhodlo. Po třech letech děda požádal 
o podmínečné propuštění.

V penzi se věnoval hlavně překladům z angličtiny. Ovládal zmíněnou 
angličtinu,  němčinu,  latinu,  starou  řečtinu  a  domluvil  se  rusky  a  fran-
couzsky.

Ke konci života ho sužovaly zdravotní problémy. Hlavně si stěžoval na 
klouby a později se přidala těžká skleróza. Zemřel, snad se dá říci, na 
celkové opotřebení organizmu 25. 7. 1977.

Ing. Karel Boháč, vnuk
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Hlinné před 80 lety – 1932

Zima, zejména u nás a v horských vesnicích, byla očekávána velice 
skepticky, poněnadž celková krise postihla všechna zaměstnání, zejména 
domácí tkalce a dělníky, kteří chodí do sléváren pana Porkerta ve Skuh-
rově nad Bělou. Tkalcovské stavy umlkly a tkalci přišli o skromný výdělek, 
jež jim tkalcovina dávala. Práce bylo málo a musili si jí šetřiti, aby mono-
tónní hlas stavů neumlkl nadobro. Většina dělníků byla propuštěna z prá-
ce. V továrně práce byla omezena. Tím skutečně bída dolehla i na naše 
občany a celý kraj v Orlických horách. Bylo viděti, že zde se musí něco 
podniknouti ve prospěch trpících. Tu okresní úřad ujal se pomocné akce 
ve prospěch nezaměstnaných. Po vesnicích konány sbírky, ale našly ma-
lý ohlas u lidí.

U nás spolky byl pořádán „Kabaretní večer“ ve prospěch našich ne-
zaměstnaných. Bohužel,  že tak málo porozumění u některých zdejších 
občanů bylo pro tuto akci a čistý výtěžek v částce 49 Kč 55 h je toho 
smutným dokladem. Tím tento rok je zkouškou pro mnoho lidí a je přáním 
všech, aby budoucí rok byl šťastnější pro všechny občany naší republiky.

Po zimě úroda na polích zdála se slibnou a pěknou. Ku konci jara pše-
nice však byla postižena skoro všude nemocí zvanou „rez“, čímž ztratila 
úplně na své hodnotě. To poznalo se při mlácení, neboť přední pšenice 
bylo málo, více bylo zadní – „zadiny“. Touto nemocí nebyla postižena jen 
u nás, ale skoro v celé republice.

Zjara hlásilo se k odvodu 8 branců a 2 odvedeni.
Stromy ovocné byly postiženy puklicí švestkovou. Doposud byly přeh-

líženy a věnovala se jim malá pozornost, ačkoliv je to pro venkovský lid 
značný zdroj  příjmů. V poslední téměř hodince, když už o švestky by-
chom přišli,  projevil  se  zájem o  ovocné  stromy,  aby  byly  zachráněny. 
Provádí se postřik stromů a hnojení u mnoha občanů a jest si jen přáti, 
aby tento ohlas byl  plně chápán všemi občany a stromy ovocné,  aby 
nebyly jen stromy užitkovými, ale také okrasnými.

17



Léto bylo příznivé pro sklizeň obilí i okopanin, takže každý mohl býti 
včas s prací polní hotov.

I podzim byl pěkný, ale konec jeho i zima do Vánoc byla vlhká. O Vá-
nocích nebylo ještě sněhu.

28. říjen byl oslaven důstojně v naší vesnici.
V sousedních vesnicích i naší byl proveden odstřel psů proto, že měl 

zde proběhnout vzteklý pes, který náležel hostinskému v Bohuslavicích. 
Celkem odstřeleno 5 psů, ostatní majitelé se tomu bránili a pod vlastní 
zodpovědností si ponechali psy a nařízena přísná kontumace psů.

Ostatní obilí bylo dosti pěkné, ale ceny obilí jsou tak malé, že rolníci 
neutrží ani tolik, aby mohli krýti své běžné vydání. Brambor a řepy bylo 
dosti. Ceny obilí: q pšenice – 150 Kč, q žita – 105 Kč, q ječmene – 100 
Kč, q ovsa – 90 Kč, q brambor – 20 Kč. Cena dobytka – masa: 1 kg (tele) 
– 3 Kč, 1 kg (jalovice) – 2 Kč – 4 Kč, 1 kg (kráva) – 2 Kč – 3 Kč, 1 kg 
(býk) – 3,50 Kč, 1 kg (vůl) – 2,50 Kč.

Radostně očekáván byl letošního roku návrat vlaštovek. Bohužel, nav-
rátilo se jich příliš málo a tak mnohá hnízda zůstala opuštěna.

V noci 8. května poletoval sníh a zůstal ležeti až do druhého dne do-
poledne. Na Lomech i Osečnici bylo až 10 cm sněhu.

Dne 1. května 1932 pořádán osvětovou komisí stěpařský kurz za od-
borného vedení pana Josefa Řízka, rolníka z Valu u Dobrušky. Kurz se 
vydařil a účastníci si odnášeli z kurzu mnopho vědomostí pro praktický 
život.

Letošního roku objevila se spousta chroustů, kteří  způsobili  značné 
škody na ovocném stromoví.

3. června snesla se nad naší vesnicí prudká bouře, kdy blesky křižo-
valy oblohu. Tou dobou kráčeli do Hlinného manželé Tomášovi, kteří šli 
s návštěvy od nemocné matky, která byla na léčení v nemocnici v Rych-
nově n. Kněžnou. Když od Svinného docházeli k Hlinnému, zablesklo se 
a blesk sjel u silnice do koruny hrušky,  kde o silnou větev se rozdělil. 
Jedna část sjela na stranu k poli, kdežto druhá část přímo k silnici, kde 
zastihla mladou paní Tomášovou. Rychle byla dopravena domů a zavo-
lán lékař z Dobrého, který konstatoval, že každá pomoc je zde marnou. 
Tento  případ  je  tím  smutnější,  že  mladá  paní  před  kratičkým  časem 
následovala z Dobřan k nám svého manžela. Tímto neštěstím byly zma-
řeny dva životy, poněvadž mladí manželé očekávali zanedlouho rodinu. 
Pohřbu zúčastnilo se mnoho zdejších občanů i cizích. Na poslední cestě 
doprovodili ji spoludělnící i družky z Dobřan.

Podle obecní kroniky připravil Josef Kučera
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Založení JZD Dobré
(Zapsal kronikář František Kárník)

Dne 5. litopadu 1949 se sešli zdejší občané na schůzi, kde byl pří-
tomen krajský zemědělský referent Špicar z Hradce Králové a byl ustano-
ven přípravný výbor Jednotného zemědělského družstva – JZD – v Dob-
rém. Za členy se přihlásilo 41 členů z dosavadních místních družstev, 
která  se  stávají  odbory  JZD.  Nově se  přihlásilo  19  členů,  takže  čítá 
60 členů. Kromě členů bezzemků se přihlásili:
Václav Mervart čp. 3 19,50 ha
Jan Doležal čp. 77 3,57 ha
František Skrbek čp. 60 1,25 ha
František Netík čp. 76 3,89 ha
František Vrtal čp. 54 1,27 ha
Josef Dusílek čp. 91 2,20 ha
Jaroslav Pekárek čp. 70 2,36 ha
Josef Netík čp. 6 2,50 ha

19

Novomanželé Anna Jirásková z Dobřan a František Tomáš z Hlinného. Paní Annu 
zabil blesk v Beranci, cestou z Rychnova nad Kněžnou do Hlinného. 
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František Šmíd čp. 27 5,59 ha
Vladimír Boháč čp. 26 17,00 ha
František Hartman čp. 22 10,58 ha
Josef a František Poulovi čp. 1 Živina 6,64 ha
Jan Matějů                                               čp. 6 Živina                             1,75 ha  
Celkem 78,10 ha

Této schůzi předcházely porady místní organizace KSČ. První z nich, 
na které se mělo jednat  o zřízení  přípravného výboru JZD, vypukl  na 
Živině čp.  7 (zbořeniště obecního domku) v  těsném sousedství  obydlí 
předsedy místní organizace KSČ požár, čímž byla chalupa Jana Matějů 
přímo ohrožena. Schůze byla odložena, ale přece neoddálil požár v žád-
ném případě  zahájené  práce  k  založení  JZD.  Do  dne  zápisu  nebylo 
zjištěno, vypukl-li požár pouze náhodou nebo byl-li reakcí založen.

Dne 13.  12.  1949  bylo  JZD Ústřední  radou  družstev,  zastoupenou 
Okresní radou družstev v Dobrušce schváleno. Tím jest JZD v Dobrém 
ustaveno. Zvoleni byli:
předseda Vladimír Boháč Dobré čp. 26
místopředseda František Poul Živina čp. 1
členové výboru Josef Matoulek Dobré čp. 87

František Hartman Dobré čp. 22
Anna Netíková Dobré čp. 6

dozorčí rada František Šmída Dobré čp. 28
Josef Dusílek Dobré čp. 91
Věra Pavlová Dobré čp. 22

Rok 1952
Po přesvědčovací akci vedení MNV a místní organizace KSČ uznali 

všichni drobní a střední rolníci  z Dobrého i osad, zvláště z Chmeliště, 
výhodnost  společného  hospodaření  a  přihlásili  se  hromadně  do  JZD. 
Koncem roku se přihlásil ještě Alois Šinták z Petrovic čp. 1. Stranou zůs-
távají ještě rolníci Josef Marek z Petrovic čp. 3, Karel Linhart, petrovice 
čp. 4 a do družstva nebyli přijati Alois Škoda, Dobré čp. 50, Josef Krejčí, 
Dobré čp. 32 a František Hofman, dobré čp. 13, kteří jsou označeni za 
venkovské boháče.

Hospodaření družstva
Kontingenty družstva byly splněny v celku asi na 110 %, mléka bylo 

vyrobeno o 30 000 litrů více než bylo plánováno. V posledním čtvrtletí 
roku 1952 postihla chov prasat v celém kraji panující obrna, která zavinila 
nutnou porážku 57 prasat. Plánovaný stav tím však nebyl narušen. Na 
zdolání všech prací bylo odpracováno celkem 10 684 pracovních jedno-
tek, z toho připadá na brigádnickou práci místních občanů 1 519 a na 
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žáky střední školy 100 pracovních jednotek. Největší počet jednotek zís-
kala rodina Josefa France (čp. 112), který je zootechnikem družstva a 
pracoval  ve  žních  senných  i  obilních  od  slunka  východu  do  slunka 
západu. Jeho manželka krmila telata a synkové, jeden 12. letý, druhý 14. 
letý, vypomáhali dle svých sil.Odpracovali celkem 857 jednotek. Jan Ma-
tějů, účetní družstva a jeho manželka, krmička krav, získali 320 a 499 = 
819 jednotek.

V květnu byla dána do provozu družstevní kuchyně. Vařilo se vždy, 
když bylo více lidí zaměstnáno a podáván oběd velmi vydatný za 10 Kčs. 
Kuchařkou byla Věra Pavlová z čp. 22.

Drůbežnictví je pouze v začátcích a pro mnoho jiných starostí nebyla 
mu věnována patřičná péče. Koncem roku bylo 130 slepic. Snůška vajec 
za celý rok 17 800 kusů.

Obhospodařováno celkem 114 ha, z toho 110 ha orné půdy. Sklidilo 
se průměrně z 1 ha žita 16 q, pšenice 20,5 q, ječmene 22 q, máku 11 q, 
krmné řepy 310 q, brambor 225 q. Od 44 dojnic nadojeno celkem 108 
240  l  mléka.  Průměrná  dojivost  na  krávu  2  460  l,  tj.  Denně  6,74  l. 
Veřejnému zásobování dodáno 105 q vepřů. Celkový příjem za běžný rok 
2 198 732 Kčs. Dobré výsledky hospodaření se projevily zvýšením od-
měny za pracovní jednotku z plánovaných 75 Kčs na 100 Kčs. Mimoto 
bylo vydáváno na pracovní jednotku 1,20 kg žita, 1,80 kg ječmene, 1,60 
kg pšenice a 2 kg brambor. Družstevníci dostávali ještě na 1 člena rodiny 
75 dkg másla měsíčně a ½ l mléka denně, 15 g máku za jednotku, za ce-
nu vázaného trhu.

V čp. 3 byla zřízena místnost pro ošetřování mléka před jeho odvo-
zem do mlékárny. V témže hospodářství pod kůlnou byly zřízeny teletníky 
pro  studený odchov telat.  Započalo  se se svážením cihel  a  prken na 
přestavbu stodoly a kůlny v čp. 43 na kravín.

Václav Mervart z čp. 3 byl jako vesnický boháč vyloučen z družstva a 
přestěhován z vily do čp. 85 k Světlíkům, budovy ležící asi 1 km od obce. 
Jeho  osobní  auto  bylo  ONV zabaveno.  JZD  je  pak  koupilo  pro  svou 
potřebu.

Školení se tohoto roku zúčastnili: Jan Matějů na 1 měsíc kurzu druž-
stevního  účetnictví.  Josef  Poul  2  měsíce  kurzu  pro  vedoucí  JZD.  Na 
jednotýdenní rekreaci byla Anežka Netíková, dojička z čp. 79, v Praze. 
Družstevní  škola  práce  probíhá  v  obci  za  účasti  asi  30.  družstevníků 
z Dobrého a okolí.

Vybrala M. Suchánková
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Plnění programu zastupitelstva za rok 2012

1. Oprava čistírny odpadních vod u čp. 141 provedena a zkolaudována, 
náklady 1 120 500 Kč.

2. Chodník u nové výstavby v Dobrém zhotoven, zbývá zabudovat lavič-
ky a vysázet živý plot na hranici parcely, náklady 214 000 Kč.

3. Oprava podlahy v kuchyni MŠ, náklady 71 000 Kč.
4. Revize elektro budovy obce provedena, náklady 30 000 Kč. Odstra-

nění porevizních závad na budovách, náklady 98 500 Kč.
5. Auto pro hlinecké hasiče zakoupeno, náklady 60 000 Kč.
6. Vodovod Rovné, provedeny vrty a výtlačné řady. Zbývají dodělat te-

rénní úpravy. Náklady 6 199 000 Kč, z toho dotace 5 400 000 Kč a 
spoluúčast obce 799 000 Kč.

7. Splátka úvěru 1 380 000 Kč.

Hospodaření obce za rok 2012

Příjmy:                                     rozpočet Kč         upravený v Kč           plnění v     Kč  
DPFO – závislá činnost 1 340 000 1 410 000 1 379 500
DPFO – sam. výděl. Činnost 100 000 100 000 78 532
DPFO – kapitálové výnosy 110 000 155 000 148 298
daň z příjmů PO 1 280 000 1 590 000 1 447 219
daň z příjmů PO – obec 11 000 11 000 9 880
daň z přidané hodnoty 2 850 000 2 870 000 2 867 665
poplatky za odnětí půdy 1 000 2 000  1 657
poplatky za odnětí lesní půdy 4 000 5 000 4 652
poplatky za komunální odpad 415 000 420 000 415 345
poplatky ze psů 15 200 15 200 12 800
užívání veř. prostranství 21 000 21 000 20 500
poplatky z ubytování 2 000 2 000 760
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z výtěžku prov. loterií 0 21 000 20 376
správní poplatky 21 200 21 200 18 820
daň z nemovitostí 665 000 672 500 672 291
neinv. trasf. z VPS SR 0 85 000 85 000
dotace ze stát. rozpočtu 369 060 369 060  369 060
ost. neinv. transfery ze SR 10 720 274 850 274 855
invest. transfery od krajů 5 400 000 5 400 000
neinvest. transfery od krajů 0 99 900 99 900
pronájem pozemků 310 000 333 500 323 501
obchod – nájemné 44 000 45 000 44 880
vodné 153 000 246 000 244 876
kulturní komise 1 000 628
sport. zařízení v maj. obce 50 000 50 000 50 000
byty – nájemné 62 000 62 000 60 835
náj. z nebyt. prostor 47 000 47 000 42 350
nájemné lékař 12 000 12 000 12 000
nájemné z hrobů 14 000 19 000 16 600
zpětný odběr elektro odpadů 850 850 0
zpětný odběr odpadů z obalů 51 000 63 000 60 689
dobývací prostor 1 910 1 910 1 911
vratka pojištění 0 5 380 5 382
činnost místní správy 10 000 260 000 258 551
úroky 7 500 16 750 16 750

Stavy bankovních účtů k 31. 12. 2012
Komerční banka: 183 022 Kč
Poštovní spořitelna: 56 516,68 Kč

Výdaje:                               rozpočet v Kč         upr. rozp. v     Kč           plnění v Kč  
obchod 28 000 28 20 066
silnice 160 000 190 000 153 322
chodník 250 000 220 000 213 817
pitná voda 610 000 6 560 000 6 288 028
kanalizace 1 225 000 1 225 000 1 151 063
mateřská škola 810 000 810 000  810 000
základní škola 810 000 1 209 135 1 209 135
knihovny 45 000 58 000 56 720
obecní kronika 13 000 13 000 12 085
místní KP – kaplička, kostel 0 0 0
míst. sděl. prostř. 27 000 32 500 32 372
kulturní komise – věcné dary 20 000 15 000 14 362
kulturní komise ostat. výdaje 30 000 37 000 41 818
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sport. zaříz. v maj. obce 0 0 0
tělovýchova 410 000 410 000 408 000
dar zahrádkářům 5 000 5 000 5 000
zdravotní středisko 12 000 12 000 12 000
hospice 3 000 3 000
byty 5 000 17 000 13 489
nebytové hospodářství 250 000 370 000 361 921
veřejné osvětlení 90 000 150 000 146 348
hřbitov 10 000 0 0
komunální služby 500 000 310 000 296 456
svoz odpadu 650 000 675 000 673 354
veřejná zeleň 180 000 190 000 184 300
hasiči 115 000 143 000 142 072
zastupitelské orgány 870 000 870 000 861 793
volby 54 650 54 650
místní správa 750 000 990 000 956 648
příspěvek DSO 30 000 30 000 24 590
služby bank 14 000 14 000 13 750
daň práv. osob 11 000 11 000 9 880
vratka dotací 4 312 4 310 4 312
úroky z úvěru 185 600 185 600 185 629
splátka úvěru                              1 380 400               1 380 400             1 379 867  
celkem 8 119 912 14 867 195 14 359 800

Program zastupitelstva obce Dobré na rok 2013

1. Dokončení  a  dofinancování  akce  Posílení  vodovodu  Rovné,  ca 
800 000 Kč. Předpokládané náklady 800 000 Kč. 

2. Zahájení akce propojení vodovodů Rovné a Kamenice. Předpokládané 
náklady 2 600 000 Kč. Záleží na získání dotace.

3. Opravy místních komunikací dle možností, 1 500 000 Kč.
4. Výměna oken budovy obce v Rovném, 200 000 Kč.
5. Cesta Skalím, revitalizace přes fi. LESY DOBRÉ s. r. o., 1 800 000 Kč.
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Návrh rozpočtu na rok 2013

Příjmy
DPFO – záv. činnost 1 726 000
DPFO – sam. výděl. čin. 97 000
DPFO – kap. výnosy 186 000
daň z příjmů PO 1 821 000
daň z příjmů PO – obec 0
daň z přidané hodnoty 3 605 000
popl. za kom. odpad 561 000
poplatky ze psů 13 200
užívání veř. prostranství 21 000
poplatky z ubytování 2 000
z výtěžku prov. loterií 20 000
správní poplatky 18 000
daň z nemovitostí 672 000
ost. neinv. transf. ze SR 94 000
dotace ze SR 152 900
pronájem pozemků 310 000

obchod – nájemné 45 000
vodné 47 000
kulturní komise 1 000
sport. zař. v maj. obce 50 000
byty – nájemné 65 000
nájemné z nebyt. prostor 43 000
nájemné lékař 12 000
nájemné z hrobů 16 000
zpětný odběr odpadů 63 000
dobývací prostor 2 000
činnost míst. správy 9 000
úroky                                     16   000  
celkem 9 668 400

Výdaje
obchod 20 000
silnice 475 269
chodník 20 000
pitná voda 1 400 000
kanalizace + ČOV 100 000
mateřská škola 870 000
základní škola 910 000
knihovny 58 000
kronika 13 000
míst. sdělovac. prostř. 32 000
kulturní komise 60 500
tělovýchova 410 000
dar zahrádkářům 5 000
zdravotní středisko 12 000
bytové hospodářství 12 000
nebytové budovy 465 000

veřejné osvětlení 147 000
platy zaměstnanců 304 000
svoz odpadu 670 000
hřbitov 0
veřejná zeleň 190 000
hasiči 125 000
zastupitelé 870 000
volby – prezident ČR 69 000
místní správa 795 000
příspěvek DSO 26 000
služby bank 14 000
daň práv. osob 0
vratka dotací 30 131
splátka úvěru 1 450 600
úroky z úvěru                       114   900  
celkem 8 217 800

Zastupitelstvo  stanoví  jako  závazné  ukazatele  paragrafy  pro  plnění 
schváleného rozpočtu.
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Vysvětlivky k některým zkratkám
DPFO daň z příjmu fyzických osob
PO právnických osob
SR státní rozpočet
SK sportovní klub
DHM drobný hospodářský majetek
DSO Dobrovolný svazek obcí
MAS místní akční skupina
ČOV čistírna odpadních vod
KÚ Krajský úřad
VČE Východočeská energetika
KP kulturní památky
PD projektová dokumentace
SZIF Státní zemědělský intervenční fond
MMR Ministerstvo pro místní rozvoj

Vyhodnocení dotazníkového šetření mezi občany 
o rozvoji obce

Na základě rozhodnutí zastupitelstva obce Dobré ze dne 21. 7. 2011 
byl počátkem měsíce září roku 2011 mezi občany distribuován dotazní-
kový formulář týkající se zejména budoucího rozvoje obce. Mezi občany 
bylo distribuováno 270 kusů dotazníků, z toho se jich vrátilo celkem 83 
kusů a  jeden obsáhlejší  email  reagující  na stav komunikace v lokalitě 
Skalí. Cílem dotazníkového šetření bylo zjistit, jakým oblastem by zastu-
pitelstvo mělo na základě komunitního plánování v obci věnovat v sou-
časném a budoucím období svoji pozornost.
 
Vyhodnocení dotazníkového šetření

Dotazník  byl  koncipován do dvou základních oblastí.  Oblast  A byla 
věnována informacím – jejich dostupnosti, způsobu získávání a obecním 
internetovým  stránkám.  Oblast  B  se  věnovala  již  samotnému  rozvoji 
obce, kde se občané vyjadřovali k jednotlivým oblastem týkajícím se živo-
ta v obci a konkrétním námětům k rozvoji obce.

Oblast INFORMACE – dostupnost informací
V této oblasti  respondenti odpovídali  na otázku: Je pro Vás snadné 

získávat informace o rozhodování zastupitelstva, o současných plánech 
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obce,  o kulturních a společenských akcích,  o zákonech a vyhláškách, 
které se Vás týkají? Z tabulky uvedené níže lze vyčíst, jak je pro občany 
snadné výše uvedené informace získat.
 
Tab. 1. Odpovědi týkající se dostupnosti informací
Q1: Je pro Vás snadné získávat informace?
Oblast Odppvě

ď
Četnost Odpověď Četnost Odpověď Četnost

o rozho-
dování 
zastupi-
telstva

ANO 42 NE 40 Informa-
ce nepo-
třebuji

1

o sou-
časných 
plánech 
obce

ANO 31 NE 51 Informa-
ce nepo-
třebuji

1

o kultur-
ních a 
spole-
čenských 
akcích

ANO 38 NE 44 Informa-
ce nepo-
třebuji

1

o zá-
konech a 
vyhláš-
kách, 
které se 
Vás 
týkají

ANO 34 NE 39 Informa-
ce nepo-
třebuji

10

Závěr:  Z přehledu odpovědí týkajících se oblasti  dostupnosti  informací 
vyplývá, že získávat informace není pro občany tak snadné, jak by jistě 
mělo být. Obec by se měla zaměřit na způsob poskytování informací a na 
jejich snadnější šíření směrem k občanům, kteří by k požadovaným infor-
macím měli  získat  snadnější přístup (např.  prostřednictvím přehledněj-
ších webových stránek obce). 

Oblast INFORMACE – způsob získávání informací
V rámci  tohoto  okruhu  dotazovaní  odpovídali  na  otázku  týkající  se 

způsobu získávání informací o dění v obci. Vedle v dotazníku uvedených 
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možností někteří z žadatelů uvedli i další způsoby získávání informací – 
v místním obchodě či klábosením se sousedy.

Tab. 2. Odpovědi týkající se způsobu získávání informací
Q2: Informace o dění v obci získáváte:
Oblast Odpověď Četnost Odpověď Četnost

na obecním úřadě ANO 26 NE 57

na jednání zastupitelstva ANO 23 NE 60

od zastupitelů osobně ANO 40 NE 43

z vývěsek ANO 71 NE 12

z internetu ANO 38 NE 45

v obchodě ANO 1 NE 0

klábosením se sousedy ANO 1 NE 0

Závěr: Z tabulky č. 2 je vidět, že občané získávají informace o dění v obci 
nejčastěji  prostřednictvím vývěsek,  přímo od zastupitelů  a prostřednic-
tvím internetu. Naopak nejméně získávají respondenti  informace přímo 
na veřejných jednáních zastupitelstva obce.
 
Oblast INFORMACE – internetové stránky obce

Prostřednictvím dotazníku respondenti odpovídali i na otázky vztahu-
jící  se k aktuálním webovým stránkám obce.  Cílem bylo  zjistit,  jaký je 
zájem o internetovou prezentaci obce a především, zda je tato prezen-
tace dostatečná, či zda občané mají zájem o zkvalitnění tohoto důleži-
tého informačního zdroje.

Tab. 3. Odpovědi týkající internetových stránek obce
Q3: Internetové stránky obce:
Oblast Odpověď Četnost Odpověď Četnost

Sledujete obecní internetové 
stránky?

ANO 45 NE 34

Jste spokojeni s kvalitou a ob-
sahem internetových stránek?

ANO 4 NE 56

Jsou internetové stránky ANO 6 NE 55
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přehledné a dostatečné?

Obsahují internetové stránky 
informace, které požadujete?

ANO 4 NE 57

Měly by internetové stránky 
obsahovat pozvánky na aktu-
ální akce? (plesy, zábavy...)

ANO 64 NE 6

Měly by být internetové 
stránky aktualizovány častěji?

ANO 53 NE 9

Závěr:  Obecní  internetové  stránky  sleduje  více  než  polovina  respon-
dentů, což je pozitivní. Naopak negativní je velmi značná nespokojenost 
s kvalitou, obsahem a přehledností webové prezentace, která dle drtivé 
většiny občanů postrádá informace o aktuálních akcích a navíc je málo 
aktualizována.  Z výsledků  tohoto  dotazníkového  šetření  by  si  zastupi-
telstvo mělo vzít  ponaučení a zapracovat na novém vzhledu a obsahu 
internetové  prezentace  obce,  neboť  hodně  občanů  využívá  webové 
stránky jako informační zdroj o dění v obci. Prostřednictvím inovovaných 
stránek může obec zapracovat i na nápravě přístupu k informacím, který 
dle informací z tabulky č.1 není ideální.
 
Oblast ROZVOJE – kvalita života v obci

V rámci tohoto bodu se respondenti vyjadřovali k jednotlivým aspek-
tům týkajícím se života v obci. K těmto dílčím bodům respondenti uváděli, 
zda je považují za nedůležité, důležité či prioritní pro budoucí zaměření 
činnosti veřejné správy. Cílem tedy bylo zjistit, jaké aspekty života v obci 
považují její občané za důležité či dokonce prioritní, což je nezbytné pro 
určení budoucího rozvoje obce, neboť názory spoluobčanů by pro rozho-
dování o budoucnosti obce měly být na prvním místě.

Tab. 4. Důležitost jednotlivých aspektů týkajících se života v obci
Q4: Jaké by podle Vás měly být priority,  na které by se měla zaměřit 
obecní správa, za jak významné považujete následující  aspekty života 
obce?
Aspekty života v obci Nedůležité Důležité Priorita Nevím

Pracovní příležitosti v obci 10 46 20 7

Příležitosti pro podnikání v obci 12 42 16 13
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Možnost kulturního vyžití 6 52 22 3

Možnost sportovního vyžití 7 48 22 6

Dostupnost zdravotní péče 2 25 55 1

Úroveň MŠ 0 20 49 14

Úroveň ZŠ 0 19 54 10

Možnosti pro výstavbu 
rodinných domků

4 36 32 11

Možnosti nakupování 2 51 26 4

Množství a kvalita zeleně 2 59 18 4

Celkový vzhled obce 1 50 30 2

Možnosti rozvoje cestovního 
ruchu

20 41 2 20

Služby pro seniory 1 60 17 5

Čistota ovzduší 2 59 19 3

Čistota vod 0 43 36 4

Zásobování pitnou vodou 0 18 63 2

Čistota veřejných prostranství v 
obci

2 49 32 0

Nakládání s odpady, jejich 
třídění a recyklace

1 44 35 3

Úroveň dopravní infrastruktury 2 40 31 10

Úroveň hromadné dopravy 10 49 16 8

Úroveň občanské vybavenosti 2 58 15 8

Bezpečnost v obci 1 23 58 1
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Služby poskytované obecním 
úřadem

1 60 16 6

Informace o akcích a 
společenském dění

7 64 9 3

Informace o činnosti obecní 
správy

3 63 12 5

Závěr:  Jak  lze  vyčíst  z tabulky  uvedené  výše,  povědomí  respondentů 
o důležitosti  jednotlivých  aspektů  života  obce  je  různorodé,  což  je 
samozřejmě i  logické,  neboť  každý  občan  je  jedinečný  a  jinak  vnímá 
jednotlivé aspekty tvořící život v obci. I přesto ale lze poměrně snadno 
identifikovat  jednotlivé  oblasti,  které  jsou  pro  občany  prioritní.  Níže 
uvádím přehled  pěti  oblastí,  kterým by se  dle  vyjádření  občanů  mělo 
zastupitelstvo nejvíce věnovat.

Přehled oblastí, které byly identifikovány jako prioritní:
1. Zásobování pitnou vodou
2. Bezpečnost v obci
3. Dostupnost zdravotní péče
4. Úroveň ZŠ 
5. Úroveň MŠ

 
Oblast ROZVOJE – náměty k rozvoji obce

V závěrečném bodě dotazníku mohli respondenti uvést konkrétní ná-
měty a návrhy na akce, kterým by se obec měla v budoucím období vě-
novat.  Přehled  všech  navržených  námětů  najdete  v tabulce  uvedené 
níže.
 
Tab. 5. Náměty k rozvoji obce
Q5: Náměty k rozvoji obce
Námět Četnost

Dětské hřiště 47

Oprava místních komunikací 24

Zajištění bezpečnosti v obci (chodníky, retardéry, přechody 
pro chodce, značení atd.)

20

Úprava veřejného prostranství včetně odlehlejších částí obce, 19
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udržování pořádku

Odpadkové koše nejen po vsi (zejména pro majitele psů) 14

Veřejný rozhlas 11

Zásobování pitnou vodou 8

Vytvoření odpočinkových míst s lavičkami 6

Sportoviště (víceúčelové hřiště – kurty) 6

Zamezení volného pobíhání psů 5

Modernizace ZŠ 3

Kanalizace 3

Lepší udržování chodníků v zimě 3

Zázemí pro kulturní a společenské akce 3

Chybí kontejner na papír, železo atd., větší rozmístění 
kontejnerů po obci

3

Zmodernizovat internetové stránky 3

Místo pro odvoz odpadu a třídění (větví, trávy, …) 2

Informace o kontejneru na smíšený odpad 2

Hospodárnější hospodaření s obecními lesy 2

Opravy pomníků a křížů 2

Odstranit zápach od kuřat 2

Větší zapojení veřejnosti do dění v obci 1

Zákaz nedělní hlučné práce 1

Lepší informování o schůzích zastupitelstva 1

Chybí kadeřnictví a kosmetika 1

Vstřícnější komunikace s obecním úřadem 1
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Dopravní hřiště pro děti 1

Zamezit využívání ,,lesního“ auta pro soukromé účely 1

Zlepšení fungování koupaliště 1

Obnovit společenskou kroniku v Ročence 1

Čističky 1

Zajistit fungování pohostinství 1

Uvažovat o přednáškách a zajímavých tématech pro seniory, 
ale i pro mládež

1

Přítok vody na zalévání hrobů na hřbitově 1

Značka zákaz vodění psů na hřbitově 1

Opravy hydrantů 1

Veřejné osvětlení u bytovek 1

Závěr: Z přehledu předložených námětů lze jednoznačně vyčíst, že nej-
větší nedostatek v obci vidí občané v tom, že obec doposud nemá místo 
pro děti, kde by si mohly hrát. Palčivým problémem pro občany je i sou-
časný nevyhovující stav místních komunikací (lokalita Skalí, okolí bytovek 
atd.),  který by měl být řešen. Velkou pozornost by obec měla věnovat 
i bezpečnosti  v obci  v různých  formách  (budování  chodníků,  retardérů, 
pomocí dopravního značení či přechodů pro chodce) a údržbě veřejného 
prostranství a udržování pořádku a to nejen ve středu obce, ale i v od-
lehlých částech. Dále by pozornost měla být věnována umístění odpad-
kových  košů  po  vesnici  s využitím  pro  exkrementy  psů  a  pořízení 
bezdrátového rozhlasu.
 
Závěr

Z celkového počtu rozdaných dotazníků byla odevzdána necelá 1/3, 
což je číslo, které by určitě mohlo být vyšší. Vliv na to mohl mít i způsob 
odevzdání dotazníků, které se vracely přímo na obecním úřadě. Příště by 
bylo vhodnější udělat schránku, do které by občané mohli kdykoliv vha-
zovat vyplněné dotazníky.

I přesto ale zastupitelé díky dotazníkovému šetření získali povědomí 
o tom,  co  by  si  lidé  v obci  nejvíce  přáli  a  podle  toho  by  se  měla 
v budoucnu odvíjet i  činnost zastupitelstva při rozvoji  naší obce, neboť 
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výsledky tohoto  šetření  by měly  sloužit  jako podklad  pro  rozhodování 
o dalších akcích obce.

Tomáš Vidlák

Vyhodnocení dotazníkového šetření mezi občany 
o budoucnosti domu čp. 105 v Dobrém

Na základě rozhodnutí zastupitelstva obce Dobré ze dne 24. 1. 2013 
byla počátkem měsíce února roku 2013 mezi občany distribuována an-
keta týkající se budoucnosti domu čp. 105 z důvodu projeveného zájmu 
o koupi této nemovitosti ze strany pana Olkhovskyyho s cílem zrekons-
truovat budovu a vytvořit zde cukrárnu a restauraci. Původním záměrem 
obce  bylo,  aby byl  dům zdemolován  a  na jeho  místě  mělo  vzniknout 
veřejné prostranství, na kterém by občané mohli trávit své volné chvíle. 
Vzhledem k předložené  nabídce  pana  Olkhovskyyho  se  zastupitelstvo 
rozhodlo provést v obci anketu, aby pro své rozhodování o budoucnosti 
domu čp. 105 získalo názor občanů na tuto věc. 

Mezi občany a na poštu v Dobrém bylo distribuováno 611 kusů an-
ketních lístků, z toho se jich ve stanoveném termínu pro uzavření ankety 
(25. 2. 2013 v 15 hodin) vrátilo celkem 323 kusů. Některé odpovědi došly 
prostřednictvím  elektronické  pošty,  ostatní  byly  vloženy  do  schránky 
umístěné v obchodě s potravinami v Dobrém.
 
Vyhodnocení ankety

Anketa obsahovala průvodní dopis s vysvětlením problematiky, ke kte-
rému  byly  přiloženy  anketní  lístky,  na  kterých  byla  uvedena  základní 
otázka, dvě možné odpovědi a prostor pro případné připomínky.
 
Průvodní dopis:
ANKETA mezi občany obce – budoucnost domu čp. 105 (bývalý obchod)

Vážení spoluobčané,
zastupitelstvo obce Dobré bylo na svém veřejném zasedání dne 24. 1.  
2013 informováno o projeveném zájmu o koupi budovy čp. 105 v k. ú.  
Dobré v centru obce (bývalý obchod, kde měl ordinaci praktický a zubní  
lékař), za kterou zájemce, kterým je pan Volodymyr Olkhovskyy, nabízí  
částku ve  výši  1,3  mil.  Kč.  Záměrem pana Olkhovskyyho je  zrekons-
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truovat budovu a vytvořit zde cukrárnu a restauraci. Původním záměrem 
obce bylo, aby byl  dům zdemolován (dle odhadu by demolice objektu  
stála  cca  400  tis.  Kč)  a  na  jeho  místě  by  bylo  vytvořeno  veřejné 
prostranství, na kterém by mohli občané trávit své volné chvíle. 

Jedním z podkladů, na jehož základě bude zastupitelstvo rozhodovat 
o budoucnosti budovy čp. 105, bude výsledek ankety mezi občany obce,  
kterou máte před sebou. Prosíme Vás proto, abyste využili tuto příležitost  
a vyjádřili svůj názor na výše uvedenou problematiku.

Žádáme Vás o anonymní vyplnění anketního lístku a o jeho následné 
odevzdání do schránky,  která  bude umístěna v obchodě s potravinami 
v Dobrém a to v termínu od pondělí 11. 2. do pondělí 25. 2. 2013 do 15.  
hodin.  Anketa je určena pro všechny obyvatele obce,  kteří  již ukončili  
základní školní docházku. 

Odpovědi  na  anketu  lze  rovněž  odeslat  na  emailovou  adresu  
tomas.vidlak@seznam.cz  (v  tomto  případě  to  již  sice  nebude  zcela  
anonymní, ale někomu tato možnost vyhovuje více) do výše uvedeného 
data s tím, že uvedete číslo anketního lístku (z důvodu, aby každý mohl  
hlasovat pouze jednou) a Vaši odpověď, tedy A nebo B.

Děkujeme Vám za spolupráci a projevený zájem.
zastupitelstvo obce

Anketní lístek:

Anketní lístek č. 
Co by měla obec udělat  s budovou čp.  105 v k.  ú.  Dobré (bývalý ob-
chod)?
A) obec by měla budovu prodat
 
B) obec by budovu prodávat neměla; měla by do budoucna počítat s její  
demolicí a vytvořením veřejného prostranství v centru obce
 
Vaši  odpověď prosím zakroužkujte a anketní  lístek odevzdejte dle po-
kynů uvedených v průvodním listu k anketě. Děkujeme.
Prostor pro Vaše připomínky: 

Výsledky ankety
Vzhledem k tomu, že občané kromě označení odpovědi využili i mož-

nosti vyjádřit se k dané problematice, uvádíme výsledek ankety v širším 
pojetí, než pouze jako striktní odpověď A či B.
 
Tab. 1. Odpověď A – Obec by měla budovu prodat
Varianty odpovědí A – obec by budovu měla prodat
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Odpověď Četnost

Obec by měla budovu prodat – bez bližší specifikace 95

Obec by měla budovu prodat, ale vše řádně ošetřit smlouvou 16

Obec by měla budovu prodat v rámci veřejné koupě za 
nejvyšší nabídku

5

Obec by měla budovu prodat, v obci už se toho zbouralo dost 5

Byla zaškrtnuta varianta s prodejem, ovšem s dodatkem, že by 
bylo lepší budovu ponechat v majetku obce a opravit

5

Obec by měla budovu prodat, souhlasím se záměrem 4

Obec by budovu měla prodat, ale v jakém časovém rozmezí 
bude záměr uskutečněn?

2

Obec by budovu měla prodat, neboť se neumí starat o veřejná 
prostranství

2

Obec by budovu měla prodat a přesvědčit kupujícího, aby 
změnil záměr na zařízení pro seniory

1

Obec by budovu měla prodat, ale jasně specifikovat, kam 
peníze půjdou

1

CELKEM 136

Tab.  2.  Odpověď B  –  obec  by  budovu  prodávat  neměla;  měla  by do 
budoucna  počítat  s její  demolicí  a  vytvořením  veřejného  prostranství 
v centru obce
Varianty odpovědí B – obec by budovu prodávat  neměla;  měla  by do 
budoucna  počítat  s její  demolicí  a  vytvořením  veřejného  prostranství 
v centru obce
Odpověď Četnost

Obec by budovu prodávat neměla, měla by počítat 
s vytvořením veřejného prostranství – bez bližší specifikace

161

Obec by budovu prodávat neměla, prostor by měl být využit 9
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pro dětské hřiště

Obec by budovu prodávat neměla a měla by ji využít pro jiné 
účely

5

Obec by budovu prodávat neměla, neboť záměr je nereálný a 
bez záruk

4

Obec by budovu prodávat neměla, maximálně někomu 
místnímu

2

Obec by budovu prodávat neměla, aby to nedopadlo jako s 
koupalištěm

2

Obec by měla budovu každopádně zbourat 2

Obec by budovu prodávat neměla, neboť prodat lze jednou a 
mrzet to může bůh ví jak dlouho

1

Je zajímavé, jak se mění názory, ještě před rokem byla 
budova neobyvatelná a teď?

1

CELKEM 187

Závěr: Jak je patrné z tabulek uvedených výše, občané obce se o 51 hla-
sů kloní k záměru budovu neprodávat. Je velmi přínosné a poučné, že 
občané kromě zakroužkování odpovědi vyjádřili  slovně i  svůj  názor na 
celou věc.
 
Připomínky k anketě

Jak bylo uvedeno výše, někteří občané využili prostor pro připomínky 
k anketě. Některé z nich jsou uvedeny v následujícím přehledu:
1. Pro obec by tento prodej byl finanční přínos. Jméno investora ve mně 

nebudí moc důvěry, jestli to však myslí upřímně, tak by to pro oby-
vatele bylo dobrý. Doufám, že si to zastupitelstvo dostatečně zajistí 
smlouvou.

2. Prodat  za  maximum a finance  využít  na výstavbu dětského hřiště, 
které tady chybí. Dům využít pouze k účelům, které jsou uvedeny.

3. Ahoj Tomáši, nemám ve zvyku komentovat dění v Dobrém, ale ten-
tokrát musím. Můj názor na otázku prodeje budovy čp.105 v centru 
obce je jednoznačný, ale popořadě:
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A) Tvoje vysvětlení důvodů ankety na letáčku není úplné, naopak 
je silně zavádějící. Pro neznalého nebo jednoduššího občana je 
volba mezi možnostmi a) 1,3 mil. Kč příjem a hospoda s cuk-
rárnou, nebo b) 400 tis. výdej a nic jasná - za A). Při posuzování 
výsledků ankety byste k tomu měli přihlédnout. 

B) V  letáčku  zejména  chybí  informace,  že  obec  nemá  žádnou 
možnost, jak přinutit kupujícího splnit svůj slib a otevřít (a za-
chovat) slíbenou cukrárnu. I  když prodávající podmíní podpis 
kupní  smlouvy  povinností  kupujícího  slib  dodržet,  vymahatel-
nost takového závazku je nulová.

C) Zájemce o koupi nikdo dobře nezná, podle jména jde o Ukra-
jince či Rusa. 1,3 mil. Kč je dost peněz a investor je určitě bude 
chtít  co nejdřív zpátky.  Obojí  je  hodně podezřelá kombinace. 
Tak mě napadá, že při využití budovy v Dobrém (kde jsou zko-
laudovány některé prostory jako byty) jako náhradní ubytování 
pro tlupu cikánů a tím pádem uvolnění jiné budovy někde ve 
městě na lukrativním místě je návratnost investovaných prost-
ředků jistě rychlejší než při provozování hospody či cukrárny. 
Nebo takový podnik s červenou lucernou, i to by bylo rentabil-
nější. Ale zmrzlina...?

D) Možná p. Olkhovskyymu křivdím a jeho úmysly jsou čisté. Mož-
ná  skutečně  hodlá  dodržet,  co  slíbil  a  chce  si  jenom zajistit 
klidnou a jistou práci s dostatečným příjmem na živobytí. Uvě-
domuje si ale, že kupní cena 1,3 mil. Kč je jenom začátek jeho 
investic?  Ve stavu,  v  jakém se budova nachází,  bude potře-
bovat řádově vyšší částku na přestavbu a rekonstrukci celého 
objektu  tak,  aby  byla  provozuschopná  a  neměl  problémy 
s úřady.  Je schopen zajistit  tolik  peněz? A když ano,  hranice 
rentability takového projektu v Dobrém s cca 820 potenciálními 
zákazníky je někde ve hvězdách. Může si na to půjčit, ale pro-
voz mu nevydělá ani na úroky, natož na splátky. A třeba přijde 
exekuce, prodej budovy neznámému zájemci,  jehož úmyslem 
bude bůhvíco. A třeba obec, aby tomu zabránila, začne shánět 
miliony na zpětné odkoupení. Krásně začarovaný kruh.

E) Ať tak či tak, rizika spojená s prodejem budovy v tomto stavu 
komukoliv jsou tak vysoká, že bych o prodeji vůbec neuvažoval. 
Pro obecní rozpočet je potenciální mimořádný příjem 1,3 mil. Kč 
určitě postradatelná částka. Při představě, že budu denně cho-
dit a jezdit centrem obce kolem cikánského parlamentu, bordelu 
nebo ruiny s nulovou vyhlídkou na zlepšení mi opravdu není 
dobře po těle. A vy zastupitelé budete v takovém případě „cho-
dit kanálama“.

38



V anketě volím možnost B) a přeji správnou volbu vám i sobě.
 
4. Dobrý den, přikláním se k variantě B/neprodávat, po jednoduchém za-

dání do internetového vyhledávače a chvilce práce s vyhledáním sub-
jektů na centrálním registru zjistíte, že po prodeji navštíví obec Dobré 
spousta našich ukrajinských spoluobčanů. Podle mého názoru určitě 
nebudou provozovat cukrárnu a restauraci. Takže B.

5. Nápad s cukrárnou a restaurací se nám vcelku zamlouvá, nicméně je 
tu pár otazníků.

A) Financování této akce (koupě a rekonstrukce), jak jistě víte, pan 
Olkhovskyy je vlastníkem parcely č. 677/28, na které stihl vy-
budovat  pouze  základy.  Jak tedy chce financovat  tak  velkou 
akci, když není schopen dostavět obyčejný rodinný domek? 

B) Jak bude zajištěno, aby budova sloužila k účelům, k jakým byla 
koupena?  Aby  se  nestalo,  že  tato  budova  bude  sloužit  jako 
ubytovna pro nepřizpůsobivé občany, ať už naší či jiné národ-
nosti, popř. skladiště?

U druhé varianty tzn. vybudovat veřejné prostranství, bychom rádi 
věděli, co si máme pod pojmem veřejné prostranství představit a 
kdo se o toto nově vybudované místo bude starat? Představíme-li 
si, jak se obec stará v zimních měsících o obecní chodníky a ko-
munikaci v nové zástavbě, raději bychom budovu nechali stát, tak 
jak je. V případě, že si pod veřejným prostranstvím můžeme před-
stavit dětské hřiště, o které se obec bude starat, jsme pro variantu 
B.

 
6. Můj názor na budoucnost domu čp. 105 v Dobrém vychází z dřívěj-

ších informací zastupitelstva. Podle nich je stavebně technický stav 
takový, že rekonstrukce k jakémukoliv účelu by byla velmi nákladná, a 
proto byl  dům určen k  demolici.  Tak to bylo  vysvětleno i  některým 
občanům, kteří vyslovili názor, jestli není škoda dům čp. 105 zbourat, 
protože historicky patří do centra obce. Na jeho místě má být vybu-
dován „parčík“  s vybavením, které  by umožňovalo odpočinek a re-
laxaci občanů, zvláště matek s dětmi. Pokud by dům kupovala nějaká 
osoba  (fyzická  či  právnická),  případně  osoba,  která  není  podnika-
telem, musí počítat s obrovskými náklady na rekonstrukci. Na základě 
slibu nebo prezentace nějakého záměru na zřízení cukrárny, restau-
race a  podobných zařízení  bez jasného finančního zajištění  by byl 
prodej budovy velmi riskantní. Potom bychom se opravdu mohli divit, 
k čemu může být dům na konci své životnosti využit. Souhlasím s ná-
zorem  z  předchozího  příspěvku,  že  cukrárna  a  restaurace  v  obci 
velikosti Dobrého asi nemá moc šancí být prosperující provozovnou. 
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Jestli  je  jednorázový  příjem za  prodej  domu pro  obec  rozhodující, 
i přes všechna rizika s tím spojená, musí odpovědně rozhodnout námi 
zvolení zastupitelé. Z mého pohledu je riziko, že dům bude, v té lepší 
variantě, chátrat dál a navíc obec ztratí i pozemek s domem spojený, 
příliš veliké. Proto bych volila variantu B.

7. Jsme pro prodej, ale do smlouvy napsat jasně záměr koupě a jasně 
co si  obec nepřeje,  aby tam někdy vzniklo.  Pokud to  nebude chtít 
podepsat, tak bychom tomu člověku asi nevěřili...

8. Obec by prodejem získala peníze např. na chodníky a jiné užitečné 
potřebné věci.  Neumím si  představit,  že  v obci,  kde jsou převážně 
rodinné domy se zahradami, pergolami apod., budou chodit občané 
využívat prostranství ve volných chvílích s ručními pracemi nebo kni-
hou  na  lavičku.  Odhad demolice  400 tis.  Kč  je  na  dnešní  poměry 
nereálný, bude se blížit k milionu. Co vzniklo po domě vedle hasičské 
zbrojnice, který prošel demolici, vidí všichni a nejenom občané Dob-
rého.

9. Není v Dobrém kde si kulturně posedět, jelikož ,,Kulturní dům“ není 
dostupný z finančních důvodů pro malé akce.

10.Prodat  dle  řádně  ošetřené  smlouvy,  aby  byla  dodržena  oprava  a 
funkčnost  nemovitosti.  Veřejné  prostranství  je  na  vesnici  hloupost, 
sloužilo by k dalšímu vandalství pro mládež.

11.Prodat a udržet, vždyť je to dominanta obce! Sepsat pořádnou smlou-
vu, aby se z toho nestala ukrajinská ubytovna. Koupaliště se prodalo 
a co z toho je?!

12.Zbouralo se toho v Dobrém už dost a daleko kvalitnější objekty. Škoda 
jen, že se v té době nikdo na názor místních lidí nezeptal.

13.Tím, že se budova zdemoluje, ztratí obec svůj původní ráz a bude tam 
jen kontejnerový odpad. V podhorské vesnici je kolem dost místa na 
trávení  volného  času  jinde.  A strašení  cikánama  je  jako  strašení 
Benešovými dekrety.

14.Budova by měla zůstat v majetku obce. Tady se totiž jenom prodává a 
bourá.  Kdyby se budova opravila,  nájmy z bytů  by jim byly  jednou 
k dobru. V přízemí by mohl být prostor pro různé služby (kadeřnictví, 
masáže,…). Ovšem chápu, že tato verze by neprošla. 

15.Nebourat – výstavba bytů, služby pro občany.
16.V 1. patře byty, přízemí pro společenskou a zájmovou činnost (služby, 

péče o seniory, pro mládež).
17.Rozhodně nesouhlasím s vytvořením veřejného prostranství, kam roz-

hodně nikdo sedat nebude. Co tak udělat něco pro děti?
18.Nejprve bych to nechal delší dobu otevřené, aby se majitel stávající 

hospody chytil  za hlavu a začal něco dělat pro lidi, kteří se hladoví 
otáčejí  ve  dveřích.  Ale  určitě  bych nebyl  pro  to pouštět  sem Volo-
dymyra Olkhovskyyho, tento Ukrajinec a spolumajitel demoliční firmy 
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nevzbuzuje důvěru. Myslím, že nikdo dopředu nemůžeme tušit, co tu 
chce vybudovat. Pokud přece, mělo by být jasně dané, v čem tu chce 
a za jakých okolností podnikat. Předpokládám, že by tu nepracoval on 
sám osobně, ale pravděpodobně někdo z jeho lidí. Možná, že si tady 
chce  jenom  vyprat  špinavé  peníze.  Nemyslím  si  ani,  že  by  obec 
potřebovala veřejné prostranství, ale třeba taková horolezecká stěna 
by určitě neudělala ostudu a v teplých částech roku by určitě přilákala 
rekreanty z širokého okolí Orlických hor.

19.Kdo občanům zaručí, že budova bude opravdu zrekonstruovaná a že 
ji po čase nebude muset obec znovu odkoupit. Občané by prodejem 
přišli o šanci na dětské hřiště, které pan starosta tak dlouho slibuje.

20.Pro veřejné prostranství není jinde místo. A je už hotový projekt. Chybí 
venkovní volnočasový prostor.

21.Je dobré si v dnešní době projít hospody, které většinou zápasí o pře-
žití. Kolik je v obci lidí, kteří po večerech vysedávají v hospodě? Cuk-
rárna – toť velký otazník. A časem nějaká herna, která přiláká do naší 
poklidné  obce  pochybné  existence?  Jistě,  zbourání  jsou  nemalé 
investice, ale příjemné prostranství pro občany stojí určitě za to. Třeba 
i s pěkným opraveným a čistým rybníčkem.

22.Pokud prodat, tak někomu místnímu. Proč tahat do obce cizince (ciká-
ny)? Nebo je provize tak tučná, že se to někomu vyplatí?! 

Závěr
Díky této anketě získali zastupitelé povědomí o tom, jak by občané 

vyřešili  budoucnost  domu čp.  105 v k.  ú.  Dobré.  Pozitivní  je  zapojení 
občanů do této ankety, kteří neváhali vyjádřit svůj názor a svoji odpověď 
často doplnili věcnými komentáři k dané problematice. Návratnost anket-
ních lístků necelých 53 % je  dobrá a  svědčí  o  tom, že občané chtějí 
vyjádřit v obci svůj názor. To, že se pomocí komunitních prvků podařilo 
zapojit občany do dění ve své obci, je velmi pozitivní a přínosné. 
 

Tomáš Vidlák

Hospodaření v lesích v roce 2012

V roce 2012 bylo vytěženo celkem 1987 plm dřeva. Z toho bylo 1716 
plm těžba úmyslná a 169 plm předmýtní úmyslná. Z celkového množství 
bylo 1654 plm dřevo jehličnaté a 333 plm dřevo listnaté. Co se jakosti 
týká bylo 686 plm surových kmenů a 1233 plm jakosti III A. C. 
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Zalesněno  bylo  celkem  2,6  ha  holin  po  těžbách,  kde  bylo  vysázeno 
8600ks smrků, 500ks modřínů, 3000 ks buků a 500 ks olší.  Dále bylo 
provedeno 32,39 ha prořezávek, 10 ha ožínání kultur, 12 ha nátěr proti 
okusu zvěří.

Lesy Dobré s. r. o. hospodaří celkem na 444,36 ha lesů. 378,96 ha 
lesů je obecních, 65,40 ha lesů je obhospodařováno smluvně a jsou to 
lesy ing. Vostatka a ing. Boháče.

Mateřská škola

Mateřská škola v Dobrém vstoupila do 30. roku svého působení v no-
vé budově, což jsme si v květnu připomněli besídkou s dětmi jako „prin-
cové a princezny“. 
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Prostředí  školky a její  funkčnost  se snažíme udržovat  na optimální 
úrovni  pro předškolní děti.  V následujícím textu Vás chci  stručně infor-
movat o činnosti mateřské školy.
Ve výchovné práci se snažíme především o:
- vlídné a přátelské prostředí
- samostatnost a zodpovědnost dětí podle jejich možností
- získávání nových znalostí a dovedností

Z tohoto důvodu jsme absolvovali mnoho akcí a exkurzí. Zmíním se 
o dvou, kdy se děti dozvěděly nejvíce: Na jaře u příležitosti Dne země 
jsme se zúčastnili ekologické akce na Kavčím Plácku v Hradci Králové, 
kde nás studenti VŠ prováděli  různými zajímavými hrami, soutěžemi a 
experimenty, které doma ani ve školce nemají. Po této akci jsme navštívili 
ještě muzeum, kde byla expozice o řece Labi a jejím okolí - o rostlinách 
i zvířátkách, které kolem žijí. Celá poznávací akce se zdařila a děti určitě 
obohatila o nové věci.

Na podzim jsme se přihlásili do poznávací soutěže „Škola v Evropě, 
Evropa ve škole“, kterou vyhlásil Dům zahraničních služeb jménem Mi-
nisterstva školství, mládeže a tělovýchovy v Praze. Sepsali jsme projekt, 
odeslali a byli jsme vybráni. V říjnu jsme projekt realizovali a 1. listopadu 
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ho prováděli. Ukázku z našeho projektu uváděla východočeská televize 
V1. Děti se denně dozvídaly spoustu informací o Evropě: poznávaly sou-
sední země, tanečky, slovenské, německé a anglické písničky, pozdravy, 
hlavní města, významné budovy, vlajky, hrály didaktické hry, poznávaly 
řecké báje a skládaly např. Eifelovku. Poznávaly i typická evropská jídla, 
která pro nás výborně vařili ve školní jídelně. 

Evropa ve škole – hra „Kompot“ při poznávání vlajek
Program  pro  děti  jsme  obohatili  o  další  naučné  výlety.  Byla  to 

procházka na výstavu hub, kterou jsme si prohlédli v Krupárně v ARoche 
u Mgr. Pavla Světlíka a k němu jsme zavítali ještě za ptáčky a zvířátky. Ty 
jsme viděli  a  vyslechli  si  o  nich  zajímavé vyprávění.  Další  program a 
mimořádné akce jsou nastíněny v tabulkách níže.

Počet dětí:
Od ledna do srpna 2012 bylo přihlášeno v mateřské škole 63 dětí.
1. oddělení – „sluníčka“ - zde je zapsáno 26 dětí od 4 - 6 let
2. oddělení – „broučci“ - zde je zapsáno 24 dětí od 4 - 6 let
3. oddělení – „motýlci“ - zde je zapsáno 13 dětí od 3 - 4 let
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Od září 2012 je celkem přihlášeno 56 dětí.
1.oddělení – „sluníčka“ - zde je zapsáno 28 dětí od 3 - 6 let
2.oddělení – „broučci“ - zde je zapsáno 28 dětí od 3 - 6 let

Pokles dětí  způsobilo otevření Mateřské školy v Podbřezí,  kam odešla 
většina tamních dětí.
 
Počet integrovaných dětí: 1.
Odklad školní docházky měly 3 děti.
Do 1. třídy odešlo 15 dětí.
 
Zaměstnanci mateřské školy
Pedagogičtí pracovníci: 
Benková Kristýna – kvalifikovaná učitelka – s předškoláky hraje na flétnu 

a vede kroužek s hudebně-pohybovými činnostmi.
Kratochvílová  Jana  –  kvalifikovaná  učitelka  –  zaměřuje  se  na  práci 

s přírodním a odpadovým materiálem a cvičí matematické představy 
u předškoláků.

Poláčková Hana – kvalifikovaná učitelka – s předškoláky se věnuje výt-
varné výchově a náročným výtvarným technikám a rozvíjení poznání.

Netíková Petra – asistentka pedagoga.
Mgr.  Nováková  Zuzana  –  seznamování  s anglickým  jazykem  starších 

dětí.
Bc. Paštiková Vladimíra – kvalifikovaná učitelka, ředitelka – s předško-

láky se věnuje jazykové výchově a cvičení správné řeči. Individuální 
logopedická péče zpravidla ve středu od 12,15 do 13,30 hodin.

 
Provozní pracovníci: 
Fléglová Vladimíra – školnice, topič, pradlena.
Pleskotová Kateřina – uklizečka.
 
Pracovnice školní jídelny:
Reichrtová Marcela – provozář, vedoucí školní jídelny.
Frymlová Marcela – vedoucí kuchařka.
Poulová Zdena – kuchařka.
Pleskotová Kateřina – kuchařka.
Barillová Vladimíra - pracovnice provozu, převoz obědů z kuchyně MŠ do 

ZŠ.
 
Počet přihlášených obědů: 210, od října 230.
 

Školní jídelna zajišťuje stravování pro děti z mateřské školy, pro žáky 
základních škol  Dobré a Podbřezí  a zaměstnance těchto zařízení.  Od 
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září vaří i pro děti nové Mateřské školy Podbřezí. Vaří také pro důchodce 
a cizí strávníky. V létě pekly koláče pro setkání důchodců na koupališti. 
V zájmu kvality stravy obec koupila nový kuchyňský přístroj konvektomat, 
který je řízen počítačem a zvukovou signalizací. Často slyšíme kokrhání, 
což je signalizace při dokončení jídla. 

Drobné úpravy a opravy nám rychle a kvalitně zajišťují údržbáři OÚ p. 
Flégl, který také seká trávník na školní zahradě a p. Poláček. 
 
Mimořádné akce školy (výlety, koncerty, vystoupení, soutěže …)
1. ledna – 30. června 2012 zpracovaly Jana Kratochvílová a Petra Netí-
ková.

DIVADLA a EXKURZE
➢ Princezna se zlatou hvězdou; 5. 1. 2012; 17+6 dětí; Divadlo Štafličky 

– v MŠ.
➢ O Perníkovém dědkovi; 8. 2. 2012; 15+6 dětí; Představení v RK.
➢ Jaro  s kamarády;  28.  3.  2012;  10+8  dětí;  Představení  v RK  + 

návštěva městské knihovny.
➢ Hrnečku vař; 23. 4. 2012; 16+8 dětí; Divadlo v RK + návštěva hasič-

ského areálu v RK.
➢ O kominíčku Josífkovi; 14. 5. 2012; 21+8 dětí; Představení v RK + 

návštěva Zvěřince v Častolovicích.
➢ O Zlatovlásce; 23. 5. 2012; 23+10 dětí; Divadlo Štafličky – v MŠ. 
➢ Pohádka ze Staré Knihy; 7. 6. 2012; 7+8 dětí; Představení v RK + 

pěší túra „Dlouhou strouhou“ v Solnici k mohyle.
➢ Pohádka + Pasování školáků; 8. 6. 2012; 18+4 dětí; Divadlo Štafličky 

- Předškoláci byli pasováni na žáky ZŠ.

ŠKOLNÍ VÝLETY
➢ Ekologický výlet na Den Země a do Muzea v Hradci Králové; 19. 4. 

2012;  19+6  dětí;  Získání  nových  informací  o  naší  Zemi  prostřed-
nictvím povídání, vyrábění, didaktických her, názorných ukázek apod.

➢ Zámek  Chlumec  nad  Cidlinou;  4.  6.  2012;  20+10  dětí;  Prohlídka 
zámku „Zámek plný pohádek“ a Pohádková cesta zámeckým parkem 
+ focení ve stylovém oblečení v komnatě.

➢ Výlet a Tulácká noc; 28. 6. 2012; předškoláci; Výlet s předškoláky do 
Opočna – „Cesta po stopách skřítků“ se spisovatelkou p. Tymichovou 
a obora, u MŠ opékání buřtů, ukázka Hasičů z Domašína – stříkání 
na cíl, hry ve sněhovém kopci, diskotéka, spaní v MŠ.

DĚTSKÁ VYSTOUPENÍ
➢ Ke Dni matek a ke  30. výročí otevření MŠ; 17. 5. 2012; 23+7 dětí; 

Veřejné vystoupení dětí v kulturním sále v Dobrém – v pohádkovém 
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duchu „princezny a princové“ pro rodinné příslušníky, bývalé zaměst-
nance a veřejnost.

KONCERTY
➢ Koncert ZUŠ Dobruška; 2. 5. 2012;Předškoláci; Výlet do Dobrušky + 

návštěva rodinného domku F. L. VĚKA.
➢ Taneční představení dětí  ZUŠ Dobruška; 21. 6. 2012;  Předškoláci; 

Výlet do Dobrušky, exkurze v pekařství Klobas.

VÝSTAVY
➢ Výstava dravců; 20. 3. 2012; 19+12 dětí; Povídání o dravcích a jejich 

přehlídka v kulturním sále v Dobrém.

SPOLUPRÁCE S RODIČI
➢ Beseda  s příslušníkem  policie  –  tatínek;  29.  2.  2012;  19+5  dětí; 

Ukázka výzbroje policie a záchranářů ve školce.

JINÉ AKCE ŠKOLY A PREZETNACE
➢ Stálá výstava na nástěnkách u obchodu potravin; nezjištěno; Výměna 

výkresů k ročnímu období a různým tématům.
➢ Beseda s příslušníky policie; 29. 2. 2012; 19+5 dětí; Ukázka výzbroje 

policie a záchranářů - ve školce.
➢ Focení dětí; 23. 5. 2012; 23+10 dětí; Probíhalo na zahradě MŠ.
➢ Autorské čtení paní Tymichové; 17. 4. 2012; 22+11 dětí;  Návštěva 

spisovatelky pí. Tymichové v MŠ v Dobrém a četba z její knihy.
➢ Sportovní den ke Dni dětí na fotbal. hřišti; 31. 5. 2012; 23+10 dětí; 

Žáci 9. třídy ze ZŠ v Dobrém pro děti připravili různé hry a soutěže 
pod vedení učitele Mgr.  L. Preiningera.Vítání  občánků – 3x;  po 5. 
dětech;  Dětská  vystoupení  na  Obecním  úřadě  v Dobrém  (pásmo 
básniček, písniček).

➢ „Karnevalové dopoledne v MŠ“; 22 dětí; Písničky, soutěže, tancování.
➢ „Cirkusové vystoupení zvířátek“; 33 dětí; Akce ve spolupráci se ZŠ 

Dobré - tělocvična ZŠ Dobré.
➢ „Dívčí koledování v MŠ“;  32 dětí;  Koledování proběhlo na zahradě 

MŠ - zpěv koled, hledání čokoládových vajíček.
➢ „Chlapecká koleda v MŠ“; 38 dětí;  Koledování na zahradě, chlapci 

zpěv koled, hledání vajíček.
➢ Návštěva hasičů v MŠ; 35 dětí; Hasiči z Autoškoda Kvasiny - ukázka 

hasičské techniky, vozu, hašení požáru - prostor před MŠ.
➢ Návštěva předškoláků v I. třídě ZŠ v Dobrém; 15 předškoláků; Sez-

námení se s prostředím I. třídy ZŠ, program „školáků“ pro děti z MŠ 
(pohádka), vyprávění paní učitelky M. Vidlákové.
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➢ Pohádkové  dopoledne  v  ZŠ;  34  dětí;  Divadla  hraná  dětmi  1.  -  5. 
ročníku ZŠ v Dobrém.

➢ Rozloučení  s  předškoláky;  13  předškoláků  +  10  mladších  dětí; 
Vystoupení předškoláků pro rodiče, symbolické předání dětí učitelce 
I. třídy ZŠ p. Vidlákové, rozdávání dárků předškolákům.

1. září – 31. prosinec 2012 zpracovala Kristýna Benková.

VÝUKA PLAVÁNÍ
➢ Plavecký bazén Dobruška; 16 dětí; 10 lekcí od 30. 11. 2012 – 1. 3. 

2013.

DIVADLA
➢ Divadlo Štafličky; 27 dětí; „Kočičí školka“.
➢ Kouzelník Valdini; 28 dětí; Hezký a příjemný zážitek.
➢ Pentagon Dobré; 15 st. Dětí; „Perštejni“.
➢ Divadlo Štafličky; 29 dětí; „Brouččí uspávanka“.
➢ Divadlo Rychnov; 28 dětí; „O Palečkovi“.
➢ Divadlo RK; 30 dětí; „O Červené Karkulce“.

ŠKOLNÍ VÝLETY
➢ Častolovice, zámecký park; 28 dětí; Návštěva MINIZOO – zvěřince.

DĚTSKÁ VYSTOUPENÍ (I BESÍDKY PRO RODIČE)
➢ Vánoční besídka pro rodiče; 12+18 dětí; „Co už umím“.

KONCERTY
➢ Pentagon Dobré; 34 dětí; Soutěže a zpěv s Jiřím Krytinářem.
➢ Divadlo RK ,,Koncert Pavla Nováka“; 29 dětí; „Od čerta k Ježíškovi“.
➢ Vánoční zpívání v kostele; 32 dětí; Zpívání vánočních koled.

VÝSTAVY
➢ Rychnov nad Kněžnou; 14 dětí; Muzeum hraček.
➢ Výstava hub v Krupárně; 12 st. Dětí; A Rocha - Mgr. P. Světlík.
➢ Sokolníci; 38 dětí; Ukázka orlů a poslech vyprávění o nich.

FOCENÍ DĚTÍ, JINÉ AKCE ŠKOLY A PREZENTACE
➢ Drakiáda; 38 dětí; Akce ZŠ a MŠ.

SPOLUPRÁCE S RODIČI
➢ Projekt ,,Evropa ve škole, škola v Evropě“; Zapůjčení od rodičů: hra-

čky, knihy, časopisy, fotografie a dalších materiálů.
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PREZENTACE výtvarných prací
➢ Vánoční výstava v Hlinném.
➢ Pečení posvícenských koláčů; 36 dětí.
➢ Pečení martinských rohlíčků; 20 dětí; Velmi povedené a chutné roh-

líčky.
➢ Vánoční focení dětí; 45 dětí.
➢ Příchod Mikuláše do MŠ; 31 dětí; Zpěv písně pro Mikuláše.
➢ Vánoční dopoledne v tělocvičně; 29 dětí;  Zpívání vánočních koled, 

zvyky a soutěže.
➢ Projekt ,,EVROPA VE ŠKOLE, ŠKOLA V EVROPĚ“ – hry, písně, tan-

ce, pohádky, výroba knížky o zemích Evropy, jídlo apod. ze Slovens-
ka, Polska, Německa, Itálie, Chorvatsko, Francie, Anglie, Dánska a 
Řecka; celá MŠ; Mimořádná akce – ukázka pro televizi, pro učitele, 
pro žáky ZŠ.

Týdenní témata:
Během roku – leden až červen – jsme děti seznamovali s tradicemi – 

Tři králové, Masopust, Velikonoce. V zimě jsme sportovali – pekáčování, 
lyžování na běžkách, stavění sněhuláků, vyprávěli jsme si o zvířátkách a 
připravovali předškoláky k zápisu – správné držení tužky, počítání, časo-
vé pojmy, písmenka, pojmenování části těla, chvíle soustředění. 

Na jaře děti  poznávaly květiny, jarní počasí,  pohádky, dávaly si há-
danky a připravovaly besídku. Děti kreslily a malovaly velmi intenzivně na 
jarní (i vánoční) výstavu v Hlinném, kam práce dětí vystavila paní učitelka 
Poláčková. 

Tělu jsme „dávali zabrat“ při vycházkách, zvláště turistických. Při jed-
né nás pan Melichar ze Lhoty Netřeby provedl krásnou přírodou podél 
Zlatého potoka na Židovský hřbitov, kde kvetlo „moře“ podléšek a jarních 
kytiček a na Skalku, odkud jsme se linkovým autobusem vrátili zpátky do 
školky. Věnovali jsme se přírodě - hmyz, motýli, pracovité včeličky - bez-
pečnosti, dopravní výchově a děti jezdily na tříkolkách a kolech.
 
Podzimní témata:
I. třída ,,Sluníčka“ II. třída ,,Broučci“
My jsme děti z jedné školky Hola, hola, školka volá!

Houby a les Plody zahrad a lesa

Mám já velkou zahradu Ovoce

Už je tady podzim Podzim

Mám já velkou zahradu Evropa

Cestujeme po Evropě Evropské vlajky
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To je zlaté posvícení Posvícení

Pokračování cest po Evropě + 
jídlo 

Cestujeme

Projekt ,,Evropa ve škole, škola 
Evropě 

„Evropa ve škole, škola Evropě“

Včera neděle byla Máme rádi zvířata

Jak se mraky potkaly s draky Už Martin na bílém koni

Zvířátka v Evropě Chceme být zdraví

My jsme čerti rohatí Mikuláš jde s čertem na koláč

Začíná advent Adventní kalendář s dárky

Půjdem spolu do Betléma Vánoce, Vánoce přicházejí

Těšíme se na Vánoce Vánoční tradice a zvyky

Velmi si vážíme dobré spolupráce se Základní školou v Dobrém, jejíž 
zaměstnanci a žáci s námi absolvují spoustu akcí,  vymýšlejí a realizují 
pro děti MŠ soutěže ke Dni dětí a přebírají předškoláky do své péče. 

Dík patří předsedkyni SPOZu paní Zajícové, která předškolákům při 
slavnosti vždy předá dárečky. 

Děkujeme zastupitelům Obce v čele s panem starostou Michlem za 
péči, kterou nám věnují. Děkujeme všem příznivcům mateřské školy.

Bc. Vladimíra Paštiková, ředitelka MŠ 

Základní škola

Když začínal rok 2012, ten náš, školní,  byl již v polovině. Blížilo se 
pololetní vysvědčení, žáci devátého ročníku měli (nebo museli mít) stále 
jasnější vizi, kam si pošlou své přihlášky na střední školu a k zápisu se 
chystali budoucí prvňáčci. Druhá polovina školního roku bývá vždy „hek-
tičtější“ a těžší. Již není čas něco odkládat, vše se musí zdárně dokončit. 
Kromě výuky jsme však stihli  i  řadu tzv. mimoškolních akcí.  Ale popo-
řádku.
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Leden
5. 1. divadlo v MŠ Dobré „O princezně se zlatou hvězdou na 

čele“, 1. a 2. ročník
24. 1. beseda  Kyberšikana,  6.  -  9.  ročník  +  rodiče  a  učitelé 

(tisková mluvčí Policie ČR pí. Kacálková)
31. 1. zápis do 1. ročníku
21. a 22. týden projekt Zdravé zuby, 1. a 2. ročník

Únor
2. 2. sportovní den – bruslení v Dobrém, 4. – 9. ročník
8. 2. divadlo v RK „O perníkovém dědkovi“, 1. a 2. ročník
15. 2. beseda a autorské čtení, 8. - 9. ročník (p. Miller)
21. 2. okresní přebor v lyžování Deštné v Orl. horách
21. 2. autorské čtení „Poselství z říše skřítků“, (pí. Tymichová)
24. 2. maškarní párty I. stupně
24. 2. okresní kolo ve florbale, 8. - 9. ročník
25. 2. ples SRPD
26. 2. - 3. 3. lyžařský výcvik 7. ročníku v Krkonoších
29. 2. beseda s Policií ČR a hasiči, I. a II. stupeň

Březen
12. 3. beseda s předsedou místních hasičů p. Kuncem
16. 3. Matematický klokan, I. stupeň
16. 3. Juráška cup – sjezdové lyžování
20. 3. beseda Dravci (p. Mazuchová)
26. 3. projekt Velikonoce, II. stupeň
27. 3. primární prevence, 3. ročník (Kalibová)
28. 3. primární prevence 1. a 2. ročník (Kalibová)
28. 3. divadlo v Rychnově n. Kn., 3. a 4. ročník „Velikonoční pohádka – 

Jaro s kamarády“
29. 3. projekt  Velikonoce,  zdobení  kraslic,  pletení  pomlázky,  malování 

kraslic, tradice
30. 3. primární prevence 4. ročník (Kalibová)

Duben
23. 4. divadlo v Rychnově n. Kn., 1. a 2. ročník, „Hrnečku, vař!“ + Exkur-

ze u hasičů v RK
24. 4. Otvírání  Zemské brány,  soutěž o znalostech přírody na Orlické 

chatě
25. 4. Den Země, úklid v okolí školy
27. 4. Elektrosběr
27. 4. Okresní kolo ve vybíjené v Kostelci n. Orl., 4. - 5. ročník, Preven-

tan cup
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30. 4. pálení čarodějnic na koupališti v Dobrém

Květen
3. 5. exkurze ve hvězdárně v Hradci Králové, I. stupeň, Sluneční sou-

stava
4. 5. okresní kolo v atletice v Kostelci nad Orlicí
9.5. atletický čtyřboj v Kvasinách, 4. ročník
14. 5. divadlo v Rychnově n. Kn., 1. a 2. ročník, „O kominíku Josífkovi“
14. 5. okresní kolo v atletice v Týništi nad Orlicí
16. 5. sportovní den s 9. ročníkem, orientační závod pro I. stupeň, atle-

tické závody, atletický čtyřboj
18. 5. Dopravní výchova, 4. ročník 
28. 5. sběr papíru
31. 5. Florbalový turnaj v Dobrém (ml. žáci) + ZŠ Deštné + Skuhrov nad 

Bělou
31. 5. sportovní den pro MŠ – organizoval 9. ročník

Červen
6. 6. školní výlet, Litice a Potštejn, 1. – 6. ročník 
7. 6. divadlo v Rychnově n. Kn, 3. a 4. ročník, „Pohádky ze staré 

knihy“
8. - 17. 6. ozdravný pobyt u moře, 7. ročník
12. 6. návštěva budoucích prvňáků v ZŠ, ukázková hodina
13. 6. okresní kolo v atletice v Solnici
16. - 20. 6. vodácká exkurze Vltava, 8. ročník
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20. 6. Projekt „Páťáci páťákům“ v ZŠ Podbřezí
21. 6. Klicperovo divadlo v Hradci Králové, „Bylo nás pět“, II. stupeň
25. 6. dramatizace pohádky „O Smolíčkovi“,  pro MŠ a I.  Stupeň, 

2. stupeň
26. - 27. 6. výlet do Prahy, 9. ročník
27. 6. turistická  vycházka  spojená  s  besedou  u  p.  Světlíka  (A 

ROCHA)
28. 6. sportovní den se ZŠ Skuhrov n. Běl., II. stupeň.
28. 6. slavnostní loučení se žáky 9. ročníku na OÚ v Dobrém

Za podrobnější zmínku jistě stojí sportovní úspěch našich dívek z de-
váté třídy. V atletickém okresním přeboru školních družstev (3 kola) obsa-
dily  v konkurenci  velkých  škol  celkově  třetí  místo,  což  je  při  systému 
hodnocení (boduje se prvních 10 v každé disciplíně a body se pak sčítají) 
a při počtu 4(!) doberských deváťaček opravdu husarský kousek. 

Ke 30.  6.  2012  jsme  se  rozloučili  s paní  učitelkou  Dragounovou  a 
opustil  nás  devátý  ročník.  Všichni  žáci  se  úspěšně  dostali  na  střední 
školy podle svého přání:
Aneta Doucková – Obchodní akademie T. G. M. Kostelec nad Orlicí
Ondřej Falta – SPŠE Dobruška – obsluha a tvorba firemních aplikací
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Aneta Kotková - Obchodní akademie T. G. M. Kostelec nad Orlicí
Michaela Panenková – SŠ oděvní, služeb a ekonomiky Červený Kostelec
Ivana Popová – Gymnázium Dobruška
Jan Preclík – SOU Hradec Králové – truhlář
Adam Šmída – VOŠ a SPŠ Rychnov nad Kněžnou – autotronik
David Bohunek (8. roč.) – SŠ řemeslná Jaroměř
Bohumil Ševc, žák 5. ročníku byl přijat ke studiu na víceleté gymnázium – 

Gymnázium Dobruška

Pro děti  začal nový školní rok 3. 9. 2012. Do školních lavic usedlo 
celkem 86 žáků. Žáci přijatí do prvního ročníku: Jakub Čtvrtečka, Tereza 
Krahulcová, Natálie Mádrová, Veronika Machová, Aleš Matějů, Jiří Netík, 
Kateřina Nováková, Tereza Smolová, Natálie Zyklová.

Učitelský sbor pro nový školní rok:
1. + 2. ročník - třídní učitelka M. Vidláková
       3. ročník - třídní učitelka B. Kubcová
4. + 5. ročník - třídní učitelka L. Hovorková
       6. ročník - třídní učitelka J. Kučerová
       7. ročník - třídní učitelka M. Michková
       8. ročník - třídní učitelka P. Fialová
       9. ročník - třídní učitel L. Preininger
Ředitelkou školy je B. Rašková, výchovným poradcem L. Preininger. Bez 
třídnictví J. Netíková, J. Ptáček, I. Moravcová, M. Kaliba a A. Dostálová – 
školní družina.

Podle seznamu je patrné, že změny nastaly i v pedagogickém sboru. 
Na plný úvazek nastoupila slečna Jana Kučerová – anglický jazyk, na 
částečný pak paní Petra Fialová – český jazyk. Během prvních měsíců se 
obě rychle seznámily s chodem školy a zapojily se do většiny probíha-
jících akcí, kterých bylo od začátku školního roku víc než dost.

Přehled akcí:
Září
Středisko environmentální výchovy Kostelecké Horky – pobytový kurz pro 

6. třídu
Návštěva výstavy hub na Krupárně A Rocha
Divadelnící Pernštejni s programem Rytíři a Gotika
Přespolní běh – okresní kolo

Říjen
Drakiáda I. stupně
Okresní přebor ve stolním tenise – první místo
Návštěva Sokolníků u budovy prvního stupně
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Pracovní dílny – výroba předmětů určených k prodeji o vánočních akcích

Listopad
Orion florbal cup dívky – 6. a 7 tř., dívky 8. a 9. třída
Vánoční pracovní dílny – pečení cukroví, vázání adventních věnců, výro-
ba dřevěných i jiných ozdobiček

Prosinec
Mikulášská nadílka
Vánoční zpívání s J. Krytinářem
Rozsvícení vánočního stromečku
Výlet do Vánoční ZOO ve Dvoře Králové
Zájezd do adventních Ratibořic – rodiče s dětmi
Zpívání v kostele
Vánoční florbalový turnaj – vítěz 9. ročník

Nadále ve škole běží projekty Florbal pro všechny (konec v prosinci 
2012), Šablony, Zdravá škola. Po vyučování mohou děti navštěvovat tyto 
kroužky: angličtina pro I. stupeň, hra na flétnu, informatika, vybíjená, flor-
bal, taneční kroužek (organizuje žákyně 7. ročníku K. Moravcová), hra na 
kytaru a sportovní hry. Na druhém stupni pak ještě kroužek německého 
jazyka. Pro děti jsou organizovány bloky primární prevence s externími 
pracovníky a zaměřujeme se na práci s třídním kolektivem. Stali jsme se 
též  spoluorganizátory  florbalové  „Horské  miniligy“,  kde  se  pravidelně 
utkáváme se soupeři ze Skuhrova nad Bělou a Deštného v Orl. horách ve 
dvou kategoriích - 1. – 3. třída a 4. – 5. třída. Po třech odehraných tur-
najích jsme v obou kategoriích na prvním místě.

Klub žen

V roce 2012 jsme se poprvé sešly 2. 3. na výroční členské schůzi, 
která se konala v Dobrušce u Zelingerů. Vyhodnotily jsme práci za minulý 
rok a naplánovaly aktivity pro rok další.
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V dubnu jsme se zúčastnily velikonoční výstavy v Hlinném. V červnu 
jsme spolu se členy florbalového družstva uspořádaly pro děti z Dobrého 
a okolí cestu pohádkovou vesnicí. Vyráběly se medaile, zdobily se per-
níčky. Počasí nám nakonec přálo a děti si užívaly setkání s pohádkovými 
bytostmi. Komu se podaří, že dostane odměnu za splněný úkol od zlobra 
Shreka a princezny Fiony, včelky, Šmoulů, víly, divoženky, čertů, Teletub-
bies, vodníků, Kocoura v botách, Jeníčka, Mařenky nebo ježibaby. U cíle 
na  děti  čekala  medaile,  buřty,  limonáda  a  pěkné  posezení  pod  lípou. 

Hudební produkci zajistil pan B. Práza. Děkujeme všem za účast. Díky 
patří i sponzorům. V srpnu pomáhaly členky Klubu žen Obecnímu úřadu 
při organizaci setkání důchodců obce Dobré a okolí, které se konalo na 
koupališti.  V listopadu jsme se jako tradičně účastnily vánoční výstavy 
v Hlinném. Díky zručnosti a dobrým nápadům členek byl náš vánoční stůl 
pěkný a zajímavý. V rámci Doberských Vánoc, proběhlo v kuchyňce zák-
ladní školy pečení a zdobení perníčků. Dětí se sice sešlo jen pár, ale zato 
pracovaly s vervou a zápalem. Pečení zaujalo i chlapce, kteří za holčič-
kami rozhodně nezaostávali.  Těšíme se na další dobrou spolupráci  se 
všemi lidmi, organizacemi a spolky v Dobrém a okolí.

A. Svobodová a J. Cvejnová
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Zahrádkáři 2012

V roce 2012 pořádala naše organizace několik akcí. Nejprve to byla 
velikonoční výstava v Hlinném ve dnech 24. - 25. 3.,  kterou navštívilo 
přes 200 lidí.

Výroční členská schůze se konala 21. 4. v klubovně Obecního domu 
v Dobrém. Součástí schůze byla přednáška o léčivých čajích a dalších 
přírodních produktech.

18. 8. se uskutečnil zájezd na prodejní výstavu „Květy pozdního léta“ 
do Litomyšle, spojený s návštěvou zámku a muzea B. Smetany. Druhý 
zájezd 15. 9. do Litoměřic byl rovněž velmi pěkný. Dopoledne si účastníci 
prohlédli městskou památkovou rezervaci a odpoledne věnovali výstavě 
„Zahrada Čech“.

Poslední akcí byla vánoční výstava ve dnech 24. - 25. 11., na kterou 
se přišlo podívat rekordních 500 lidí.

V tomto roce oslavili dva členové organizace významné životní jubi-
leum. Pan Josef  Knížek a paní  Růženka Preclíková.  V květnu zemřel 
dlouholetý člen výboru pan Otomar Smola.

Výbor základní organiazce ČZS Dobré se schází pravidelně.

B. Poláček
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Zpráva FBC Dobré za rok 2012

Rok 2012 pro doberský florbal znamenal další poměrně úspěšný rok 
ve všech činnostech, kterým se náš klub věnuje.

Ženský tým
Tým žen, který do druhé části sezóny 2011/2012 vstupoval ze 7. místa 

se ziskem 10 bodů, se během novoroční pauzy snažil do svého kádru 
získat  posilu  na  brankářský  post,  jež  by  zastoupila  vážně  zraněnou 
Hanušovou. To se ale i přes intenzivní jednání, bohužel, nepodařilo a tak 
se  na  pozici  brankářky  muselo  vystřídat  několik  děvčat  zvyklých  hrát 
v poli. Do prvního turnaje v roce 2012, který se 14. 1. 2012 odehrál v na-

fukovací hale v Pardubicích, děvčata vstupovala s Lucií Barillovou v bran-
ce,  která  proti  domácím hráčkám předvedla  dobrý výkon,  ale  porážce 
nezabránila. Ve druhém utkání turnaje celý tým předvedl mnohem lepší 
výkon a po zásluze porazil 5:3 konkurenta z Jaroměře. V sobotu 18. 2. 
2012 zavítal doberský celek do Hořic, kde zraněnou Barillovou na postu 
zaskakující brankářky nahradila Míša Panenková. V úvodním utkání proti 
letos  velmi  dobře  hrajícímu domácímu celku  děvčata  předvedla  velmi 
bojovný a statečný výkon, po kterém ze hřiště sice odcházela s nejtěs-
nější porážkou, ale s pocitem dobře odvedené práce. Druhý zápas proti 
suverénovi  soutěže  ze  Svitav  již  nebyl  z naší  strany  tak  povedený  a 
děvčata  v něm utrpěla  debakl.  O týden později  dívky zavítaly  do Pře-
louče, kde se nejprve střetly s domácími Orlicemi, kterým podlehly 5:4, 
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byť po první třetině vedly 3:0. Po tomto utkání se trenéři rozhodli dodat 
týmu  nový  impuls  změnami  v sestavě  a  v brance  Mi.  Panenkovou 
nahradila již pátá brankářka Péťa Netíková. Důrazná domluva a přesuny 
v sestavě zafungovaly a děvčata po kolektivním a zodpovědném výkonu 
porazila  hradecký B-tým 7:2.  Sobota  17.  3.  2012  byla  dalším velkým 
mezníkem  v historii  našeho  klubu,  neboť  tento  den  jsme  uspořádali 
autobusový zájezd na ligový turnaj do Pardubic, kde se do branky pos-
tavila Andrea Svobodová. Zaplněná hala nejprve sledovala, jak děvčata 
dotáhla  tříbrankový  náskok  pardubických  hráček,  což  ale  na  výhru 
nestačilo, neboť domácí celek zvítězil 4:3. Poté za velkých ovací publika 
nastoupila  děvčata  proti  2.  celku  soutěže z Jablonného nad  Orlicí,  se 
kterým  předvedla  divokou  přestřelku,  jejímž  výsledkem  bylo  vítězství 
Dobrého v poměru 9:5, což bylo úspěšné završení autobusového zájez-
du.  Poslední  březnový  den  se  děvčata  na  závěr  soutěže  představila 
v nedalekém  Náchodě,  kde  i  díky  spolehlivé  A.  Svobodové  v brance 
remizovala s domácím týmem 1:1 a podlehla A-týmu Hradce Králové 6:2. 
V sezóně 2011/2012 tak ženský tým FBC Dobré skončil z deseti účast-
níků na celkovém 7. místě, což znamenalo značný ústup z těžce vydo-
bytých pozic z loňské sezóny.

V průběhu  celé  sezóny  děvčata  odehrála  18  utkání,  ve  kterých  si 
připsala 6 vítězství, 2 remízy a 10 proher, což znamenalo zisk 20 bodů při 
celkovém skóre 64:82. Nejproduktivnějšími hráčkami týmu byly Monika 
Preiningerová (15 branek, 11 asistencí) a Zuzana Nosková (17 branek, 9 
asistencí),  třetí  nejproduktivnější  byla  Martina  Netíková  (11  branek,  2 
asistence). Všechny zápasy v sezóně odehrál kvartet hráček – P. Netí-
ková, K. Sedloňová, Z. Nosková a Monika Panenková. Na postu bran-
kářky se vystřídalo celkem 5 hráček, z toho byly 3, které nebyly zvyklé na 
tomto postu nastupovat. Za svoji ochotu pomoci týmu v nelehké situaci si 
všechny brankářky zaslouží velké uznání.

Ihned po skončení nepříliš úspěšné sezóny se vedení ženského týmu 
začalo soustředit na sezónu novou. Kondiční trenér L. Preininger nastavil 
jasnou koncepci fyzické přípravy, na kterou děvčata od poloviny května 
docházela v poměrně dobrém počtu. Během fyzické přípravy a testů byla 
na  hráčkách  znatelná  snaha  odčinit  loňský  neúspěch,  což  povzbudilo 
trenérský tým do další práce. Od července se děvčata začala pomalu 
stěhovat  do haly,  kde postupně oprašovala základní  florbalové doved-
nosti a návyky. Nácvik herních kombinací a systémů přišel na řadu na 
soustředění  v Mikulovicích (Jeseníky),  kde děvčata  od 31.  8.  do 2.  9. 
2012 odvedla  velmi  dobrou a  poctivou práci.  Od září  začal  tým jezdit 
každý pátek trénovat do haly v Rokytnici v Orlických horách, aby si zvykl 
na velké hřiště, neboť přechod z malé tělocvičny v Dobrém na soutěžní 
palubovku dělal děvčatům problém.
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V letní pauze doznal hráčský kádr několika výrazných změn. Do tré-
ninku se vrátila brankářka Hanušová, které sekundovala T. Svobodová, 
jež díky věkové  výjimce  mohla  nastoupit  do soutěžních utkání  v nové 
sezóně. Z Jablonného na Orlicí, které se nepřihlásilo do soutěže, přišla 
útočnice  Pavlína  Blažková  a  obránkyně  Veronika  Ptáčníková.  Příchod 
těchto hráček jednoznačně zkvalitnil  hráčský kádr,  který se již těšil  na 
začátek nové florbalové sezóny, ve které se představilo opět 10 týmů. 

Úvodní  turnaj  sezóny  2012/2013  byl  na  programu  14.  10.  2012 
v nafukovací hale v Pardubicích. Děvčata v něm nejprve nastoupila proti 
loňskému  vicemistrovi  z Hořic,  kterého  po  velmi  dobrém  výkonu  po 
zásluze přehrála 3:1. Poté se v regionálním derby představila proti celku 
z Dobrušky, který děvčata porazila 6:1. O dva týdny později zavítal tým 
do krajského města, kde chtěl potvrdit formu z úvodního vystoupení, což 
se  podařilo,  o  čemž  svědčí  výhry  nad  Pardubicemi  7:2  a  nováčkem 
z Vysokého Mýta 7:1. Třetí ligový turnaj byl na programu v neděli 25. 11. 
2012 v Náchodě. V prvním vystoupení proti nováčkovi ze Skutče děvčata 
udělala  několik  hrubých  chyb  v obraně,  za  což  je  soupeř  ztrestal  a 
výsledkem bylo  vybojované vítězství  8:5.  Ve  druhém utkání  si  po ne-
výrazné první třetině děvčata dokázala napravit reputaci a poslední tým 
soutěže z Přelouče pokořila 14 brankami. Na posledním turnaji ve Skutči 
již v týmu nebyla doposud nejlepší střelkyně P. Blažková, která musela 
odjet na studijní pobyt  do Švýcarska. I bez ní ale tým dokázal porazit 
značně nabuzený hradecký B-tým poměrem 5:0. V posledním soutěžním 
utkání roku 2012 se doberský tým postavil proti jednomu z favoritů celé 
soutěže, týmu z Jaroměře, který před sezónou výrazně posílil o hráčky, 
které hrály v loňském roce extraligu za Trutnov. Soupeř od začátku utkání 
prokazoval  svoje  kvality  a  celkem  snadno  získal  tříbrankový  náskok. 
Děvčata ale nesložila zbraně, prokázala nezlomnou vůli a po heroickém 
výkonu srovnala na konečných 3:3. 

Po čtyřech odehraných turnajích se děvčata usídlila na 1. místě se 
ziskem 22  bodů  (to  je  o  2  body  více,  než  tým  získal  v celé  sezóně 
2011/2012),  když v 8 odehraných zápasech sedmkrát  zvítězila,  jednou 
remizovala  a  ani  jednou  nepoznala  hořkost  porážky.  Nejproduktivnější 
hráčkou je prozatím s 16 body Martina Netíková (8 branek, 8 asistencí), 
kterou pronásleduje s 15 body Zuzana Nosková (7 branek, 8 asistencí) a 
čtrnáctibodová Pavlína Blažková, která v 6 utkáních vstřelila 10 branek a 
čtyřikrát asistovala.

Současný kádr  tvoří  tyto  hráčky:  D.  Hanušová,  T.  Svobodová  –  P. 
Netíková, Mo. Panenková, V. Ptáčníková, Mi. Panenková, L. Barillová, O. 
Prázová  –  Z.  Nosková,  M.  Preiningerová,  P.  Blažková,  K.  Sedloňová, 
M. Netíková,  K.  Harapátová,  B.  Fingerová,  Z.  Michlová  a  A.  Kotková. 
S týmem se připravují A. Melicharová, D. Holcová a D. Šlehobrová.
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Mužský tým
Tým  mužů,  který  se  schází  pravidelně  každé  pondělí  v podvečer, 

v uplynulém roce 2012 odehrál celkem 47 utkání mezi celky Starších a 
Mladších. Úspěšnější byl tým Starších, který získal 24 vítězství, zatímco 
Mladší zažili vítězný pocit devatenáctkrát a čtyřikrát se oba týmy rozešly 
smírně. Do sportovních aktivit se během roku zapojilo celkem 27 hráčů, 
přičemž nejlepším střelcem byl Ondřej Svoboda, který ve 32 zápasech 
zaznamenal 152 úspěšných zásahů. Hráčem s největší účastí  byl  Petr 
Práza, který se zúčastnil celkem 46 zápasů. Pozitivní je, že se do spor-
tovních  aktivit  postupně  zapojuje  čím  dál  více  občanů,  což  je  jenom 
dobře.

Neligové aktivity
V rámci neligových aktivit se dívčí tým v sobotu 26. 5. 2012 představil 

na tradičním Memoriálu  Davida Korce v nedalekém Náchodě,  kde do-
berský florbal prezentovaly dva celky. Turnaje se zúčastnilo celkem 10 tý-
mů,  které  byly  nalosovány do  2  základních  skupin,  ze  kterých  postu-
povaly  první  dva  celky.  Ani  jednomu z doberských  týmů  se  postoupit 
nepodařilo, ovšem i tak jsme zanechali pozitivní dojem. Přínosem bylo, 
že se na turnaji představily hráčky mladší generace, které na vlastní pěst 
okusily, o čem že ten florbal vlastně je. Oproti loňsku jsme se nezúčastnili 
tolika neligových akcí, jako v roce loňském, což bylo zapříčiněno zejména 
časovou vytížeností jednotlivých členů. 

Na závěr roku jsme v sobotu 22. 12. 2012 pro členy klubu uspořádali 
tradiční Vánoční turnaj, který jsme letos pojali poněkud netradičně, neboť 
každý tým soutěžil nejen o body, ale i o nejlepší masku. K této inovaci 
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přistoupily všechny týmy velmi zodpovědně a k vidění bylo velké množ-
ství krásných převleků, z nichž nezávislá porota vybrala dva nejlepší. Od-
měnu za nejlepší masku získal tým Amazonek a seskupení Aquaboss. 
Uvolněná a přátelská atmosféra nás provázela nejen celým turnajem, ale 
i během následného společného posezení na bowlingu.

V rámci kulturních aktivit jsme v sobotu 21. 1. 2012 v Obecním domě 
v Dobrém uspořádali  druhý florbalový ples,  na kterém zahrála skupina 
Brillant Band. V sobotu 23. 6. 2012 jsme pro děti uspořádali pohádkovou 
vesnici, která začínala a končila na place před kostelem. Děti s dopro-
vodem musely absolvovat celkem 10 stanovišť rozmístěných po obci a 
k našemu velkému  překvapení  měli  o  soutěže  zájem i  někteří  jedinci 
z řad dospělých, kteří si zakoupili lístek, se kterým absolvovali takřka ce-
lou pohádkovou trasu. V rámci partnerské výpomoci jsme pomohli p. Ne-
tíkovi se sběrem kamene.
 
Doberské florbalové děti

Od začátku školního roku se opět scházíme k florbalovým tréninkům 
mladých nadějí.  Systém zůstal  podobný jako v minulém školním roce. 
Dvě skupiny – mladší, děti 1. – 3. třídy od 13 hod. do 14 hod. a starší, 
kam chodí hráči a hráčky ze 4. – 6. třídy od 16 hod. do 17 hod.

Děti,  hlavně ty starší,  už celkem pěkně zvládají  základní herní čin-
nosti, takže se při tréninku můžeme zaměřit na složitější nácvik herních 
kombinací. Pro letošní rok se nám podařilo zajistit několik zápasů se sou-
peři z jiných škol + další turnaje, kde si naše děti zahrají i proti starším 
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soupeřům. Na první utkání k nám dorazily děti  z Dobřan. Ve strhujícím 
utkání, kdy jsme naše síly rozložili do dvou družstev, nešlo ani tak o ví-
tězství, jako o dobrý pocit ze hry. Pro jistotu připojujeme výsledky.

Dobré A x Dobřany A: 4:3
Dobré B x Dobřany B: 0:7
Dobré A x Dobřany B: 2:3
Dobré B x Dobřany A: 0:5

24. 10. jsme v naší hale uspořádali první turnaj horské miniligy. Jedna-
lo se o florbalové zápolení mezi školami z Dobrého, Skuhrova a Dešt-
ného. Dvě kategorie – 1. – 3.  třída a 4.  – 5. třída.  Systém turnaje je 
tříkolový,  kdy  každé  kolo  pořádá  jiná  škola.  Druhý  turnaj,  tentokrát 
v Deštném se odehrál 29. 11. 2012, třetí 20. 12. 2012. ve Skuhrově.
 
Průběžná tabulka po 3 odehraných turnajích:
1 – 3 tř. 1. turnaj 2. turnaj 3. turnaj  
 Turnaj Celkové Turnaj Celkové Turnaj Celkové Celkem 
Deštné 3 2 3 2 3 2 6
Dobré 6 3 4 3 6 3 9
Skuhrov 0 1 1 1 0 1 3
        
4 – 5 tř. 1. turnaj 2. turnaj 3. turnaj  
 Turnaj Celkové Turnaj Celkové Turnaj Celkové  Celkem
Deštné 3 2 6 3 1 2 7
Dobré 6 3 0 1 6 3 7
Skuhrov 0 1 3 2 1 2 5
 
Naše děti byly vidět také v soutěžích pořádaných ašsk nebo florbalovou 
unií.
 
Orion florbal cup – 6. 11. 2012

Na tomto turnaji naše děvčata vybojovala výborné druhé místo. Tým 
ve složení L. Sedloňová - L.  Rozínková, E.  Balcarová, Š. Peldová, K. 
Dostálová, M. Náglová, K. Moravcová, L. Grimmerová, M. Melicharová 
uhrál tyto výsledky:
Dobré x Rokytnice 2:2 (2x Náglová)
Dobré x Deštné 1: 5 (Náglová)
Dobré x Skuhrov 1:0 (vlastní)
Dobré x Rychnov 3:0 (Rozínková, Moravcová, Grimmerová)
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Pohár ČFBU pro první stupeň ZŠ
V pátek 9. 11. se děti ze 3. - 5. třídy zúčastnily dalšího florbalového 

turnaje.
Dobré x Rokytnice 3:3 (Rašek P. 3x)
Dobré x Dobruška 4:14 (Rašek 3x, Dirlam D.)
Dobré x Dobřany 7:9 
 
Orion florbal cup dívek pro 8. – 9. třídu

20. 11. 2012 jsme se zúčastnili s děvčaty z 8. a 9. třídy dalšího flor-
balového  turnaje.  Po  minulých  ročnících,  kdy  okresní  finále  ovládly 
dobrušské florbalistky, jsme letos do Rokytnice vyrazili s ambicemi nej-
vyššími. Soupeřem nám byly školy z Rokytnice a Rychnova – Javornická. 
Systém každý s každým - dvoukolově.
Dobré x Rokytnice 2:3. Branka: Anča Melicharová 2x. Vyrovnané utkání, 
kdy víc štěstí měl soupeř.
Dobré x RK 8:0. Branky: Anča Melicharová 3x, Dája Šlehobrová 3x, Anča 
Havránková, Domča Holcová. Jednoznačný zápas plný dalších šancí.

Bohužel,  Rokytnice nakonec s přehledem porazila rychnovská děv-
čata a ta naše tak získala o bod méně než dívky z Rokytnice. Umístila se 
na nepostupové stříbrné příčce.
Sestava:  Svobodová Tereza -  Domča Holcová,  Káťa Pleskotová,  Dája 
Šlehobrová  -  Anča Melicharová,  Monika  Rozínková,  Péťa  Krycnerová, 
Káťa Balcarová, Anča Havránková.

Veškeré tyto aktivity bychom jen těžko mohli provozovat bez podpory 
partnerů,  kteří  nám přispívají  na  činnost.  Za podporu  tímto  děkujeme 
těmto partnerům: Obec Dobré, firma SERVISBAL OBALY s. r. o., NOSEK 
– leasing s. r.  o., Staročeský pivovárek s. r. o. – RAMPUŠÁK, PALIVA 
NOVOTNÝ  –  Jaromír  Novotný,  T.  J.  servis  s.  r.  o.,  Horská  chata 
RADOST, p. Jiří Netík.

Další  rok  své  doposud  krátké  existence  máme  zdárně  za  sebou. 
Během něho se podařilo udělat obrovské penzum práce, což by nebylo 
možné bez nadšení a zodpovědného přístupu všech členek a členů na-
šeho  sdružení.  Za  svoji  obětavost  a  ochotu  při  práci  s dětmi  a  spor-
tovních či kulturních aktivitách si každý zaslouží velkou pochvalu. Dou-
fejme, že elán a nadšení nám všem vydrží i do dalších let.
 

L. Preininger a T. Vidlák 
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Myslivecké sdružení Dobré v roce 2012
 

Členská základna čítá 24 členů, 3 hosty a 1 adepta. V průběhu roku 
2012 se členové, včetně hostů zúčastnili těchto akcí. V prvé řadě péče 
o zvěř,  přikrmování  a  odlovu zvěře,  jak užitkové,  tak škodné.  Dále  se 
zúčastnili dalších činností, jak různých brigád, tak i společenských akcí 
ve prospěch mysliveckého sdružení. Uloveno bylo celkem 70 kusů srnčí 
zvěře, z toho 29 srnců, 7 srn a 34 srnčat. Konstatujeme, že u srnčí zvěře 
se rok od roku snižuje váhový průměr. Nalezený úhyn srnčí zvěře, včetně 
ztrát při senoseči, činil 50 kusů. Bylo uloveno 9 kusů zvěře jelení, z toho 
7 jelenů a 2 kusy zvěře holé. Černé zvěře bylo uloveno 23 kusů, z toho 
10 selat a 13 lončáků. Při společném honu bylo uloveno 5 zajíců a 88 ku-
sů odchovaných bažantů. Ze zvěře škodné bylo uloveno 11 lišek, 1 jeze-
vec a 3 kuny.

Ve prospěch sdružení bylo odpracováno 660 brigádnických hodin. Na 
chatě Živina byly uspořádány zvěřinové hody pro přátele myslivosti. Pro 
ozdravení chovu spárkaté zvěře bylo v zimním období podáno 2x léčivo. 
Dále se členové sdružení zúčastnili kromě jiného také okresní přehlídky 
trofejí  v měsíci  dubnu  v Lukavici.  Na  myslivecké  chatě  byla  beseda 
o myslivosti pro žáky základní školy. V měsíci říjnu v rámci sokolnických 
lovů v Opočně byl v části naší honitby lov srnčí zvěře za použití lovec-
kých dravců – 7. orlů, kteří ulovili 2 kusy srnčí zvěře.

Valná hromada Honebního společenstva se usnesla 17. 2. 2013 na 
smlouvě o pronájmu MS Dobré na dalších 10 let,  finanční  prostředky 
z nájmu  honitby  budou  darovány  Mateřské  školce  a  Základní  škole 
v Dobrém.

Prosím čtenáře, 

kteří by byli ochotni darovat, odprodat, případně zapůjčit ke zpracování 
materiály  dokládající  život  a práci  obyvatel  Doberska i  celého regionu 
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Orlických hor  a  podhůří,  aby se osobně ozvali,  nebo  mě kontaktovali 
osobně nebo na telefonu 732 367 979, případně i elektronickou poštou 
na adrese natura@dobruska.cz. 

Jedná se mi o staré pohlednice, fotografie, úřední i osobní listiny, dok-
lady,  reklamní předměty a tiskoviny,  osobní i  obchodní korespondenci, 
regionální literaturu i zápisy různých spolků i institucí, mapy a jiné možné 
materiály včetně trojrozměrných předmětů. 

Tyto materiály budou používány při vydávání regionálních publikací a 
tiskovin včetně Doberské ročenky nebo sborníku Panorama.

Nyní  bych se s  vámi  chtěl  podělit  o jednou z  nejstarších fotografií 
Dobrého,  kterou nalezla  ve  fotoarchivu Muzea a galerie  Orlických hor 
v Rychnově nad Kněžnou Tereza Pavlíčková. Jedná se o snímek centra 

obce s kostelem a školou. V popředí si všimněte ještě starého hřbitova 
v nynějším parčíku před hospodou. Tento snímek musel být vyfocen nej-
později v roce 1895, pravděpodobně ale na podzim 1894. Stromy mají již 
opadané listí, ale tráva na hřbitově není ještě ulehlá od sněhu. Smímek 
byl zaslán na Národopisnou výstavu do Prahy, která byla zahájena 15. 
května 1895. 

Tereze Pavlíčkové za zaslání tohoto snímku velice děkuji.

Josef Kučera, Hlinné 6, 518 01 Dobruška
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VÝROČÍ NAROZENÍ

60 let
Hartmanová Radislava, Hlinné 7
Hofmanová Milada, Šediviny 23
Jánošová Hana, Dobré 141
Knížek Josef, Dobré 74
Michl Ladislav, Dobré 138
Piskora Zdeněk, Kamenice 56
Plodek Josef, Dobré 130
Poláčková Jitka, Dobré 125
Světlíková Radoslava, Dobré 103
Šípková Věra, Dobré 21
Škoda Josef, Kamenice 12
Turečková Maruše, Dobré 121

65 let
Bukač Josef, Dobré 123
Hofman Vladimír, Šediviny 23
Hynek Zdeněk, Dobré 113
Klobas Vladimír, Dobré 48
Kubcová Květoslava, Hlinné 15
Mádrová Olga, Hlinné 13
Michlová Marie, Rovné 18
Preclíková Blanka, Hlinné 43
Prouzová Milada, Rovné 37
Verner Josef, Rovné 15

70 let
Červený Josef, Hlinné 53
Minaříková Hana, Dobré 40
Netík Josef, Dobré 89
Fryml Zdeněk, Dobré 108

Kubec Josef, Hlinné 15
Preclíková Rosemarie, Dobré 53
Prouza Josef, Rovné 37
Sedláček Kamil, Hlinné 75
Zajíc Jiří, Dobré 94
Zounarová Ludmila, Hlinné 35

75 let
Červinka Rudolf, Šediviny 17
Marková Anna, Chmeliště 16
Netíková Marie, Dobré 72
Pavel Vilém, Dobré 129
Šmída Stanislav, Dobré 15

80 let
Prázová Elsa, Rovné 26
Šestáková Ludmila, Dobré 55

81 let
Boháčová Zdeňka, Dobré 26
Dyntera Josef, Kamenice 25
Dynterová Růžena, Kamenice 25

82 let
Kovářová Marie, Rovné 1
Prázová Vlasta, Dobré 17
Ševcová Ludmila, Hlinné 34
Volfová Marie, Chmeliště 3

83 let
Boháčová Vlasta, Dobré 83
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Vernerová Marie, Rovné 15

84 let
Boháč Karel, Dobré 26
Dyntar Václav, Rovné 34
Andrš Josef, Rovné 36

85 let
Skučková Miloslava, Dobré 7

86 let
Šafářová Květoslava, Kamenice 16
Práza Oldřich, Rovné 26

87 let
Hlaváčková Marta, Hlinné 26

Maršík Josef, Chmeliště 24
Piskorová Eliška, Kamenice 14

88 let
Hofman Vlastimil, Dobré 128
Chaloupková Milada, Hlinné 10

90 let
Práza Ladislav, Dobré 17
Vondrová Marie, Kamenice 59

91 let
Ptáčková Marie, Dobré 20

94 let
Burketová Božena, Dobré 60

NAROZENÍ

Bendjeddou Adam, Hlinné 63
Brožová Lucie, Rovné 14
Dubánek Pavel, Dobré 12
Lambert Daniel, Šediviny 18

Spanilý Jakub, Dobré 150
Stříbrný Matyáš, Hlinné 48
Řeháková Adéla, Dobré 126

ZEMŘELÍ

Kovářová Marta, Rovné 4
Marek Václav, Chmeliště 33
Melicharová Marie, Dobré 59
Netík Bohuslav, Dobré 72
Novák Josef, Dobré 45

Novotná Eva, Dobré 73
Pavela Jaroslav, Dobré 119
Štěpánová Veronika, Dobré 141
Valovčin Ján, Dobré 43
Víchová Lidmila, Šediviny 12
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SŇATEK UZAVŘELI

Vilímek Michal,
Mičianová Jana, Dobré 141

Popelka Aleš, Kamenice 2
Marková Petra,

Práza Filip, Dobré 17
Ryglová Olga, Dobré 134

Bastl Stanislav,
Valášková Marie, Kamenice 40

Bureš Rostislav,
Flechtnerová Žaneta, Dobré 32

Jarkovský Miloš,
Světlíková Eva, Dobré 85

Spanilý Martin, Dobré 150
Mentlová Štěpánka, Dobré 150

PŘISTĚHOVALI SE

Cvrček Petr, Dobré 137
Hejzlarová Lucie, Dobré 94
Hejzlarová Pavla, Dobré 94
Hejzlarová Zuzana, Dobré 94
Knížek Radek, Dobré 74
Kohoutek Jan, Dobré 141
Kohoutková Anna, Dobré 141
Kohoutková Monika, Dobré 141
Kozel Tomáš, Dobré 141
Ktodová Simona, Dobré 141
Neznámá Pavlína, Dobré 141
Neznámý David, Dobré 141
Novotný Dominik, Dobré 73
Novotný Michal, Dobré 73

Petrová Natálie, Dobré 141
Rufr Martin, Dobré 113
Rufrová Lada, Dobré 113
Sedláček Jan, Dobré 167
Sedláčková Andrea, Dobré 167
Sedláčková Nikola, Dobré 167
Stündlová Veronika, Dobré 82
Švihálek Jiří, Dobré 140
Vlasáková Zuzana, Dobré 72
Vyskočil Tomáš, Dobré 164
Vyskočilová Ester, Dobré 164
Vyskočilová Jana, Dobré 164
Zíková Jiřina, Hlinné 57
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ODSTĚHOVALI SE

Bednaříková Libuše, Dobré 141
Jarkovská Eva, Dobré 85
Kotyška Milan, Dobré 141
Leinerová Milena, Kamenice 28
Lopatář Pavel, Hlinné 7
Martinek Václav, Kamenice 26
Mičianová Jana, Dobré 141
Novotný Lukáš, Dobré 141
Pfeiferová Hana, Dobré 141
Pražáková Ingrid, Hlinné 45
Svobodová Jana, Rovné 27
Svobodová Kristýna, Dobré 142
Škoda Vladimír, Dobré 50

Škodová Saša, Dobré 50
Štandera Matyáš, Dobré 141
Štandera Radek, Dobré 141
Štandera Radek, Dobré 141
Štanderová Michaela, Dobré 141
Štěpán Michal, Dobré 141
Štěpán Zděněk, Dobré 141
ŠtěpánováVeronika, Dobré 141
Vágnerová Jaroslava, Dobré 56
Velikovský Svatopluk, Hlinné 44
Zange Martin, Dobré 114
Zounek Antonín, Dobré 141
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Vítání občánků v Dobrém na obecním úřadě 20. 10. 2012. Zleva jsou rodiče Ma-
tyáše  Stříbrného z  Hlinného,  Daniela  Lamberta  z  Prázovky a Pavla Dubánka 
z Dobrého. Foto: J. Kučera
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